
مدیر عامل اتحادیه مرکزی دام سبک کشور:

واردات هیچ تاثیری در قیمت گوشت 
قرمز نداشت

مدیــر عامــل اتحادیه مرکــزی دام 
سبک کشــور اظهار کرد: وارداتی که 
انجام شــد بر قیمت گوشت در بازار 
تأثیر نگذاشــته و نظارت درستی هم 
بر آن صــورت نگرفته اســت که به 
برسد.به گزارش  دست مصرف کننده 
ایسنا، احمد مقدسی _ رئیس انجمن 
دامداران ایران _ در برنامه میز اقتصاد 
دربــاره افزاش قیمت گوشــت قرمز 
اظهار کــرد: اینکه گفته می شــود ما 
می دانید  آیــا  می کنیم  گران فروشی 
قیمت تمام شــده گوشت زنده برای 
دام ما چقدر تمام می شود؟ دولت جو 
و ذرت وسویا را با قیمت ارز ترجیحی 
۲۸.۵۰۰ تومانی به ما می دهد که ۲۰ 
درصد بیشــتر در قیمت گوشــت تاثیر ندارد ۸۰ درصد آن را از بازار آزاد خریداری 
می کنیم.وی افزود: یونجه را که سال گذشته کیلویی ۷ هزارتومان بود و امروز کیلویی 
۱۹ هزارتومان است دامدار چگونه باید خریداری کند؟ ذرت و علوفه ای که ۵۰ درصد 
غذای گاو اســت و سال گذشــته کیلویی ۲۴۰۰ تومان بود و امسال به ۴۶۰۰ تومان 
رسیده دامدار چگونه خریداری کند؟مقدسی مطرح کرد: اگر نگاه بدنه دولت به تولید 
بود می توانســت به تولیدکننده کمک کند. وزارت جهاد کشاورزی معاونت تخصصی 
امور دام دارد. ۲۱۷ هزارتومان قیمت گوســاله نر اســت و تولیدکننده ۳۲ هزارتومان 
ضرر می کند.وی ادامه داد: کالایی در حال واردات است که دولت بالغ بر ۲۰۰ درصد 
بــرای آن یارانه پرداخت می کند. کدام تولیدکننــده می تواند دوام آورد که کالایی با 
۲۰۰ درصد یارانه وارد شود؟رئیس انجمن دامداران ایران تاکید کرد: بدنه دولت باید 
حامی تولیدکننده باشد.متأســفانه، به حدی واردات بیش از اندازه و بی موقع صورت 
گرفته که تولید داخل را نابود کرده است در حالی که بیش از ۱۱۰ هزار رأس گوساله 
آماده کشتار در کشور وجود دارد که بازاری برای عرضه آن وجود ندارد.او مطرح کرد: 
ما باید در ۶ ماه اول ســال، حدود ۳۲ هزار تن گوشت وارد می کردیم در صورتی که 
۴۵ هزار تن صورت گرفته اســت و ۱۲ هزار و ۷۰۰ تن گوشت بیش از نیاز وارد شده 
و اثرش آسیب به تولیدکننده است و ما نیاز نداریم.رئیس هیئت مدیره انجمن صنفی 
گاوداران عنوان کرد: در ۶ ماه ابتدای امسال، بیش از ۶۰۰-۷۰۰ میلیون دلار گوشت 
وارد کشور شده است و اختلاف این نرخ ارز حدود ۴۰ هزار تومان است که دولت یارانه 
پرداخت می کند. یعنی پولی که ازبین رفته اســت؛ تا جایی که نه تنها مصرف کننده 
گوشــت ارزان خریداری نکرده بلکه به تولیدکننده هم آسیب وارد شده است.اگر ۴۰ 
هزار تومان را در ۷۰۰ میلیون دلار ضرب کنیم حدود ۲۸ هزار میلیارد تومان اســت 
و اگر دولت، این پول را در اختیار وزارت جهاد کشاورزی قرار می داد و از طریق بانک 
کشــاورزی در قالب تسهیلات به تولیدکنندگان ما پرداخت می کرد در سال، نه تنها 
اصل پول برمی گشــت بلکه بانک کشاورزی می توانست بهره آن را دریافت کند و این 
پول به خزانه دولت برمی گشــت و نیاز گوشت کشور تأمین می شد و از واردکننده به 
صادرکننده تبدیل می شدیم. متأسفانه، آقایان نمی خواهند و با هر اتفاقی که می افتد 
اقدام به واردات می کنند.او ادامه داد: الان قیمت تمام شده گوشت گوساله زنده کیلویی 
۲۱۷ هزار و ۶۰۰ تومان است و در بازار، بیش از ۱۷۵ هزار تومان نمی خرند و بیشتر 
از ۳۲ هزار تومان ضرر تولیدکننده ماســت. باید گپ بین تولید تا مصرف را با عرضه 
مســتقیم گوشــت با همکاری دولت ازبین ببریم. اما باید بگویم که گوســاله را از ما 
گرفتند و قرار بود ۴۸ ساعته پول را به ما بدهند ولی این کار را انجام ندادند و به تمام 

تولیدکنندگان آسیب وارد کردند.

با گذشــت ۸ روز از زمزمه افزایش قیمت ۳۰ درصدی خودرو توســط خودروسازان 
بزرگ، میزان افزایش قیمت در بازار، کمتر از رشــد مدنظر خودروســازان بوده و به 
گفته رئیس اتحادیه نمایشگاه داران، خرید و فروش چندانی در بازار انجام نمی شود.به 
گزارش ایسنا، با نگاهی به قیمت ها در بازار می توان دریافت که با ریزش قیمت دلار، 
بازار خودرو نیز در ثبات نســبی به سر می برد. اگر چه تحت تاثیر زمزمه افزایش ۳۰ 
درصدی قیمت خودرو توســط کارخانجات، بازار نیز به نوعی به استقبال رشد قیمت 
رفته اما میزان افزایش در بازار، کمتر از یک سوم رقم مدنظر خودروسازان بوده است

در این رابطه اسد کرمی ـ رئیس اتحادیه دارندگان نمایشگاه ها و فروشندگان خودرو - 
به ایسنا، گفت: با وجود آنکه هنوز شورا با افزایش ۳۰ درصدی قیمت خودرو موافقت 
نکرده و به طور رســمی قیمت ها نباید افزایش پیدا می کرد، اما همین که اعلام شــد 
قیمت ها قرار اســت بالا برود در بازار خودرو تاثیر گذاشــت. البته در حال حاضر بازار 
در رکود به ســر می برد و خرید و فروشی انجام نمی شود.وی افزود: قیمت خودروهای 
داخلی حدود ۳۰ میلیون تومان افزایش یافته و خودروهای خارجی معمولی نیز بین 
۵۰ تا ۱۰۰ میلیون تومان گران شده است. بازار به نوعی به هم ریخته و معامله گران 
سرگردان هســتند. البته به طور مثال خودرو آئودی که خودرویی کمیاب محسوب 

می شــود از حدود ۴ میلیارد تومــان به ۷.۵ میلیارد تومان رسیــده، اما خودروهای 
معمولی رشد قیمت چندانی نداشته است.رئیس اتحادیه صنف دارندگان نمایشگاه ها و 
فروشندگان خودرو تصریح کرد: فروشندگان منتظر بالا رفتن قیمت هستند، خریداران 
هــم احتمال می دهند که مصوبه افزایش قیمت لغو شــود. به همین دلیل معاملات 
صورت نمی گیرد. البته بعید می دانم که شاهد لغو مصوبه باشیم.کرمی، راهکار کاهش 
قیمت را افزایش عرضه دانست و گفت: خودروسازان داخلی باید تولید را افزایش دهند. 
اگر مثل سال های گذشته خودرو بدون قرعه کشی به دست مصرف کننده برسد و مردم 
بتوانند راحت از کارخانجات خرید کنند قطعا بازار خودرو به ثبات می رســد. از طرف 
دیگر نباید در واردات خودروهای کارکرده اختلالی ایجاد شود. در حال حاضر واردات 
صورت می گیرد و حواله های جانبازی نیز خرید و فروش می شــود. در شــرایط فعلی 
بسیاری از متقاضیان، خودرو خارجی خریداری می کنند و به یک رضایت نســبی در 
این زمینه دست یافته ایم که این مساله نباید خدشه دار شود. وی تاکید کرد: اگر قرار 
است کارخانجات، قیمت خودرو را افزایش دهند باید به همان نسبت عرضه را نیز بالا 
ببرند و جوابگوی تقاضا باشند. این موضوع باعث می شود تا بازار از تشنگی در بیاید، به 

شفافیت و کنترل قیمت ها در یک حد معمول نیز کمک می کند.

اقتصاد هند سربلند شد
بر اســاس گزارش دولتی، هند انتظار دارد تورم موادغذایی در ماه های آینده با توجه 
به برداشــت محصول کاهش یابد و همچنان نسبت به رشد اقتصادی خود محتاطانه 
خوشــبین است.به گزارش ایســنا، در این گزارش آمده است انتظار می رود برداشت 
محصول، تورم موادغــذایی را در ماه های آینده کاهش دهد. تورم خرده فروشی هند 
در ماه اکتبر به بالاترین حد خود در ۱۴ ماه گذشــته رسید که ناشی از قیمت بالای 
سبزیجات بود.روند اوایل نوامبر نشانه تعدیل قیمت های کلیدی موادغذایی بود، اگرچه 
عوامل ژئوپلیتیکی ممکن اســت همچنان بر تورم داخلی و زنجیره های عرضه تأثیر 
بگذارد. تورم بالا و مداوم، بودجه طبقه متوسط  هند را تحت فشار قرار داده و مصرف 

شهری را در چند ماه گذشته 
کاهش داده اســت و رشــد 
اقتصــادی ســریع را تهدید 
می کنــد. هنــد پیش بیــنی 
می کند که اقتصــاد هند در 
ســال مالی منتهی به مارس 
۶.۵ تا ۷ درصد رشــد کند.در 
اســت که  آمده  این گزارش 

بهبود صادرات هند ممکن اســت به دلیل کاهش تقاضا در بازارهای توســعه یافته با 
چالش هایی مواجه شود. همچنین، تحولات ژئوپلیتیکی و تصمیمات سیاستی دولت 

بعدی در ایالات متحده، مسیر تجارت و جریان سرمایه را تعیین خواهد کرد.

روزنامه اقتصادی ، سیاسی ،اجتماعی، فرهنگی و صبح ایران
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خبرگزاری ژاپنی کیودو خبر داده که هیئت های نمایندگی ایران و اتحادیه اروپا قرار است روز جمعه در ژنو دیدار کنند تا پس از دو سال وقفه، مذاکرات هسته ای را از سر بگیرند.
به گزارش خبرگزاری مهر به نقل از روزنامه آگاه، خبرگزاری ژاپنی کیودو روز گذشته خبر داد که هیئت های نمایندگی ایران و اتحادیه اروپا قرار است روز جمعه در ژنو دیدار 
کنند تا پس از دو سال وقفه، مذاکرات هسته ای را از سر بگیرند و مجید تخت روانچی تیم ایرانی را هدایت خواهد کرد.این رسانه در حالی خبر از آغاز مجدد مذاکرات داد که پیش 
از این مسعود پزشکیان، رئیس جمهور درزمان حضورش در نیویورک و در حاشیه دیدار با »امانوئل مکرون« رئیس جمهور فرانسه در پاسخ به سوالی درباره مذاکرات هسته ای و 
برجام اظهار کرد: قرار شده گروهی بنشینند و صحبت کنند تا راه حل پیدا کنند. وی در پاسخ به اینکه این گفتگو چه زمانی و در کجا آغاز می شود؟ گفته بود: »زمانش را وزرای 
خارجه تعیین می کنند.«ساعاتی از این خبر نگذشته بود که اسماعیل بقایی، سخنگوی وزارت امورخارجه نیز از برگزاری نشست معاونان وزرای خارجه جمهوری اسلامی ایران، 

فرانسه، آلمان و انگلیس برای گفتگو در مورد مسائل دوجانبه، منطقه ای و بین المللی در تاریخ جمعه ۹ آذر خبر داد.

www.sobh-eqtesad.ir

الزامات ایران برای از سرگیری مذاکرات هسته ای

info@sobh-eqtesad.ir

قیمت قهوه در بالاترین سطح 
۲۷ ساله در بازار جهانی

قیمت قهوه به دلیل نگرانی از عرضه به بالاترین ســطح از سال ۱۹۹۷ رسیده 
است.به گزارش ایســنا، قراردادهای آتی قهوه در نیویورک به دلیل نگرانی در 
مورد محصولات در تولیدکنندگان برتر به بالاترین حد خود از ســال ۱۹۹۷ 
رسیده است که تهدیدی برای افزایش بیشتر هزینه ها برای برشته کنندگان و 
مصرف کنندگان است.عربیکا، نوع گران قیمت قهوه در روز دوشنبه ۲۵ نوامبر تا 
ســه درصد افزایش یافت. قیمت قهوه در سال جاری به دلیل اختلالات عمده 
در عرضه در تولیدکنندگان کلیدی از برزیل تا ویتنام افزایش یافته اســت، به 
طوری که نوع روبوســتای مقرون به صرفه تر، اخیراً به بالاترین سطح خود از 
دهه ۱۹۷۰ رسیده است.نگرانی ها نسبت به کاهش عرضه از برزیل پس از یک 
خشکســالی طولانی که به درختان قهوه آسیب می زند، افزایش یافته اســت 
و ممکن اســت تولید فصل آینده را کاهش دهد.تحلیلگران اظهار کردند که 
پتانسیل برداشت در ســال آینده مطمئناً تحت تأثیر دوره طولانی خشک و 
گرمی اســت که تا سپتامبر بر محصولات قهوه عربیکا )آرابیکا( تأثیر گذاشته 
است.قراردادهای  آتی عربیکا با ۲.۴ درصد افزایش به ۳.۰۹۳ دلار در هر پوند 

رسید. قیمت ها در سال جاری ۶۴ درصد افزایش یافته است.

سهام نیسان سقوط کرد

ســهام نیسان موتور امروز سه شــنبه )۲۶ نوامبر( پس از گزارش هایی که این 
خودروســاز در حال تلاش برای کاهش تولید در ایالات متحده اســت، سقوط 
کرد و دونالد ترامپ، رئیس جمهور منتخب از برنامه هایی برای اعمال تعرفه بر 
واردات از مکزیک و کانادا، جایی که این خودروساز کارخانه هایی دارد، سخن 
گفت.به گزارش ایســنا، سهام این خودروساز، امسال تقریبا ۳۰ درصد کاهش 
یافته اســت. گزارش ها نشان داد که نیسان قصد دارد در سال مالی منتهی به 
۳۱ مارس ۲۰۲۵، تعداد ۱۰۰ هزار خودرو کمتر از ســال گذشته در کارخانه 
خود در می سی سی پی و تنسی تولید کند.در این گزارش آمده اســت که این 
کاهش ها بر مدل هایی از جمله فرانتیر، روگ، پتفایندر و اینفینیتی QX۶۰ تاثیر 
خواهد گذاشت.ســخنگوی نیسان از اظهار نظر مستقیم در مورد این گزارش 
اجتناب کرد، اما گفت که این شــرکت پیش بینی های تولید را در پاســخ به 
پویایی بازار برای اطمینان از سطح عرضه و موجودی ارزیابی خواهد کرد. این 
خودروساز که با سود دهی و خط تولید قدیمی مواجه است، در اوایل ماه جاری 
اعلام کرده بود که ۹۰۰۰ شــغل را حذف می کند و تولید را ۲۰ درصد کاهش 
می دهد.طبق گزارش بلومبرگ، همچنین روز دوشنبه، ترامپ گفت که تعرفه 
۲۵ درصدی را بر تمامی کالاهای وارداتی از مکزیک و کانادا اعمال خواهد کرد. 
نیسان خودروها و موتورها را در مکزیک می سازد و سایه تعرفه های سنگین بر 
واردات آمریکا به مشــکلات آن می افزاید. این شرکت در اوایل این ماه، درآمد 

عملیاتی کل سال خود را ۷۰ درصد کاهش داد.

واکنش بازار آسیا به تعرفه های 
ترامپ

به دنبــال وعده دونالد ترامپ مبــنی بر اعمال تعرفه هــای جدید بر واردات 
کــه نگرانی ها در مورد اختلالات احتمالی در تجارت جهــانی را افزایش داد، 
شــاخص های عمده بازار ســهام آسیا متفاوت معامله شدند.به گزارش ایسنا،   
رئیس جمهور منتخب آمریکا از برنامه های خود برای اعمال تعرفه ۲۵ درصدی 
بر محصولات مکزیک و کانادا و همچنین تعرفه ۱۰ درصدی بر کالاهای چین 
خبر داد. برنامه تعرفه بخشی از استراتژی گسترده تر ترامپ برای اولویت بندی 
صنایع آمریکا و کاهش کسری بودجه است.کامپوزیت شانگهای در ساعت ۳ و 
۲۷ دقیقه صبح به وقت اروپا ۰.۴۱ درصد افزایش یافت و شنژن کامپوزیت یک 
دقیقه بعد ثابت شد. هنگ سنگ هنگ کنگ در ساعت ۳ و ۲۹ دقیقه صبح به 
وقت اروپا ۰.۵۴درصد افزایش و  کوســپی کامپوزیت کره جنوبی ۰.۶۲ درصد 
کاهش یافت.شاخص سهام استرالیا نیز  ۰.۴۲ درصد نزول کرد و همچنین در 
ساعت ۳ و ۳۱ دقیقه بامداد به وقت اروپا، نیکی ۲۲۵ ژاپن ۱.۳۴ درصد کاهش 
یافت.مارکت نوشت، دلار در برابر ین ۰.۱۰ درصد کاهش یافت و در ساعت ۳ 

و ۳۰ دقیقه صبح به وقت اروپا به ۱۵۳.۹۷۹۵ ین رسید.

گزیده خبر

قالیباف: بیش از ۱۵ هزار مگاوات ناترازی انرژی در تابستان امسال

چه عواملی سبب کم رونقی بازار 
صادرات کشاورزی مازندران می شود

دبیری: دولت، اعطای مشوق برای بهره 
برداری از معادن را در دستور کار دارد

ایســنا/مازندران قصه پرغصه محصولات کشاورزی مازندران و عواملی که ســبب کم رونقی بازار صادرات 
می شود سر دراز دارد؛ اظهار نظرات مختلف در این حوزه هر ساله در زمان برداشت محصول به اوج می رسد 
مسئولان خود را دغدغه مند می دانند و مردم شکایت؛ اما واقعا در این کش و قوس ها چه کسی مقصر است؛ 
دولت، بخش خصوصی و یا کشاورز؟ توجه دولت به بخش کشاورزی رضا اصغرنیا یکی از کشاورزان مازندرانی 
در گفت وگو با ایسنا می گوید: در بهنمیر زمین کشاورزی دارم و محصول خوبی هم در تولید مرکبات دارد 
اما برای اینکه صادراتی شود باید باغ  خود را شناسنامه دار کنم این اقدام خوب است و بازار مصرف و خریدار 
خارجی به طور کامل محصول را آنالیز می کند اما در موقعیت اقتصادی فعلی برایم مقرون به صرفه نیست 

و گران تمام می شود. ....

معاون سازمان توسعه تجارت:

رجیستری آیفون از امروز آغاز شد

مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

14 مگاپروژه برای کاهش ناترازی برق در 
خوزستان اجرایی می شود

دغدغه های فعالان اقتصادی در نشست با وزیر 
ارتباطات چه بود؟
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رئیس اتحادیه نمایشگاه داران پاسخ داد

واکنش بازار خودرو به مجوز افزایش قیمت ها چیست؟
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گزیده خبر
وزیر ارتباطات در نشست اتاق ایران:

در حوزه تعرفه ها باید به وضعیت 
معیشت مردم توجه شود

وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات گفت: نباید هزینه حوزه فناوری اطلاعات بیش از 
۲ درصد هزینه سبد خانوار باشد؛ در حوزه تعرفه ها باید به وضعیت معیشت مردم هم 
توجه شود.به گزارش ایسنا، وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در نشست صبحانه کاری 
با فعالان اقتصادی با بیان اینکــه امروز اقتصاد جدا از فناوری، معنایی پیدا نمی کند، 
گفت: یکی از موضوعات مهم امروز کشور، بهره وری است و در همه حوزه ها این مسئله 
اهمیــت دارد. در این رابطه باید اذعان کرد کــه اتکا به بحث های اقتصاد دیجیتال با 
مشارکت بخش خصوصی موجب ارتقای بهره وری می شود.ستار هاشمی افزود: یکی از 
مهم ترین دلایل توجه به بخش خصوصی نیروی انســانی فعال در این بخش است که 
توانمند و علاقه مند به حوزه کاری خود، هســتند.وزیر ارتباطات تصریح کرد: بنابراین 
اعلام کردیم که شــرکت های بخش خصوصی را برای دسترسی به اهداف خود مورد 
توجه قرار داده ایم و ســعی داریم تعاملات خود را با بخش خصوصی تقویت کنیم.وی 
اظهار کرد: بنای ما در دولت چهاردهم، استفاده ویژه از کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال 
اســت. اگر این کارگروه در مسیر درســتی هدایت شــود، برکات ویژه ای برای کشور 
خواهد داشت.برنامه های وزارت ارتباطات با مشارکت بخش خصوصی اجرایی خواهد 
شدوزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات در پاسخ به اظهارات فعالان اقتصادی، از برگزاری 
دوباره این نشســت در آینده ای نزدیک خبر داد و گفت: باید درباره فیبر نوری نگاهی 
به آمار موجود و مقایســه آن با آنچه در دیگر کشــورها شاهد هستیم، داشته باشیم؛ 
طبق اطلاعات موجود ۱۱۰ میلیون مشــترک تلفن همراه فعال و بیش از ۱۰ میلیون 
مشترک ثابت فعال داریم و نسبت ترافیک ثابت به همراه هم یک به ۵ است.هاشمی 
ادامه داد: به طور میانگین، در دنیا شرایط بهتری در این نسبت ها دارد، پس باید پروژه 
فیبر نوری را با جدیت دنبال کنیم.وی ادامه داد: هر سیاستی به بازنگری هم نیاز دارد. 
نگاه وزارتخانه این است که بازنگری در طرح فیبر نوری را در دستور کار قرار دهد و در 
این رابطه از ظرفیت های بخش خصوصی بهره خواهیم برد.هاشمی درباره برنامه هفتم 
توسعه نیز گفت: این برنامه، میثاق دولت است و بدون مشارکت بخش خصوصی تحقق 
آن امکان پذیر نیســت.وزیر ارتباطات و فنــاوری اطلاعات، از فعالان بخش خصوصی 
خواســت تا در استفاده از هوش مصنوعی و تحلیل داده به دولت کمک کنند.هاشمی 
افزود: دراین بین، موضوع انرژی و قطعی های برق را نیز باید مورد توجه قرار داد، چون با 
قطع برق، ارتباطات هم مختل می شود؛ از این رو وزارتخانه اعتقاد دارد باید برای کمک 
به صنعت برق وارد شویم.وی اظهار کرد: در رابطه با یارانه انرژی عدد قابل توجهی بالغ بر 
۱۰۰ میلیارد دلار پرداخت می شــود. باید توجه داشت که طرح اولیه زیرساخت های 

مدیریت مصرف را تدوین کردیم که با بخش خصوصی به اشتراک خواهیم گذاشت.
هاشــمی تصریح کرد: نکات عنوان شــده درباره صنعت مخابرات و سرکوب قیمت ها 
درســت و دقیق اســت. در کنار این، موضوعات دیگری هم وجود دارد، نکته اول این 
اســت که بهره وری در صنایع مورد توجه نیســت. درواقع باید به خود هم برگردیم و 
روند فعالیت ها را اصلاح کنیم.وزیر ارتباطات ادامه داد: شــرکت مخابرات ایران، مراکز 
و کانال هایی دارد و باید از این ظرفیت های خود اســتفاده بهتری می کرد. در حقیقت 
باید در مسیر بهره وری قدم برمی داشــت که کمتر به آن توجه داشته است. پس باید 
هم افزایی به وجود آوریم تا هزینه ها مدیریت شود.کمتر از ۴ درصد ظرفیت فیبرنوری 
در کشــور استفاده شده است وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات گفت: در توسعه فیبر 
۸ میلیون پوشــش داریم؛ یعنی تا ۳۰۰ متری مشــترک رسیده ایم. کمتر از ۴ درصد 
از ظرفیت فیبر نوری در کشــور استفاده شده اســت؛ ولی در دنیا تا ۷۰ درصد است. 
در کنــار اتصال باید به مطالعه بازار هم بپردازیم. یعنی جایی را هدف گذاری کنیم که 
مشترک وجود دارد.هاشمی، درباره دولت هوشمند و دولت الکترونیک، گفت: در این 
حوزه کارهای زیادی انجام شــده ولی این خدمات در زندگی مردم ننشسته است. ما 
تلاش می کنیم چند اپراتور را در لایه خدمات با مشــارکت بخش خصوصی در چهار 
ســال پیش رو فعال کنیم. البته این کار آسانی نیســت ولی با یک مدل اقتصادی و 
تعرفه گذاری ای مناسب زمینه مشارکت بخش خصوصی فراهم شود. ابر دولت، تجمیع 
خدمات دولت و کیفیت خدمات دولتی مورد تأکید وزارتخانه اســت.وی تأکید کرد: 
دولت نمی خواهد به حوزه بنگاه داری وارد شــود. در بخش خدمات به صورت ویژه، به 
کیفیت توجه داریم. می خواهیم از نگاه جزیره ای دوری کنیم وگرنه کارها سطحی باقی 
خواهد ماند. اولویت ها با همراهی بخش خصوصی تعیین شود و آن ها را به صورت جدی 
دنبــال کنیم.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تصریح کرد: ما باید در ارائه خدمات و 
طراحی ها به نیاز منطقه توجه می کنیم. مثلًا برخی از خدمات در برخی از شهرستان ها 
ممکن اســت، به صرفه نباشد. ما به طورجدی از تولید محتوا حمایت می کنیم. یکی از 
کارکرد هوش مصنوعی، محتواست. ابزارهای هوش مصنوعی، تولید محتوا را تسهیل 
می کنــد.وی به موارد حوزه تقنینی اقتصاد دیجیتال اشــاره کــرد: باید در این حوزه 
ذینفعان مشارکت جدی داشــته باشند. پشت درهای بسته نباید قانون تدوین شود. 
در کارگروه ویژه اقتصاد دیجیتال از مشــارکت همه ذینفعان اســتفاده می کنیم. باید 
ایــن حوزه پا به پای حوزه دیجیتال پیــش رود. در حوزه تقنینی باید فعالان اقتصاد 
دیجیتال حضور داشــته باشــند.وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات تأکید کرد: باید از 
برخورد سلیقه ای در این حوزه پرهیز شود وگرنه این برخوردها به صنعت ضربه می زند

ســتاری به حوزه تأمین اجتماعی هم اشــاره کرد و گفت که مصادیق این حوزه را با 
همــراهی بخش خصوصی احصا کرده و پیگیری کنیــم.وی گفت: نباید هزینه حوزه 
فناوری اطلاعات بیش از ۲ درصد هزینه ســبد خانوار باشــد؛ در حوزه تعرفه ها باید 
به وضعیت معیشت مردم هم توجه شــود. این هزینه ها باید متناسب با واقعیت های 
اقتصادی، توصیه های کارشــناسی و استانداردها باشد.صنعت مخابرات باید در پروژه 
فیبــر نوری ورود کنددر ادامه، مهرداد میراســماعیلی - نماینده ســندیکای صنعت 
مخابرات ایران - از خصوصی سازی شرکت مخابرات و جزئیات آن صحبت کرد و گفت: 
کل منابــعی که مردم ایران بابت اینترنت و تلفــن پرداخت می کنند تا ۱۴۰۲ به ۷۹ 
هزار میلیارد تومان رسیده اســت. متأسفانه ارزش صنعت مخابرات را به شدت کاهش 
دادیم. اگر مخابرات ایران در حوزه فیبر نوری وارد نشــود، صنعت کشور آسیب جدی 
می بیند. از طرفی قیمت اینترنت باید به روز شود.خواســته ما اینترنت آزاد و باکیفیت 
اســت در ادامه این نشســت، خانم بختیاری - فعال حوزه فاوا - با اشاره به بازنگری و 
بازســازی ساختار وزارت اطلاعات و فناوری ارتباطات، گفت: بسیاری از مطالبات ما از 
دولت بلاتکلیف مانده و خواسته بخش خصوصی توجه به این مطالبات است. وی اظهار 
کرد: باید وزارتخانه مشــخص کند که برای آینده فناوری چه برنامه ای دارد؟ خواسته 
اصلی ما این است که زیرساخت های فناوری و اینترنت آزاد و باکیفیت داشته باشیم.

رئیس مجلس شــورای اسلامی گفت که در تابســتان امسال بیش از ۱۵ هزار 
مــگاوات ناترازی در مصرف انرژی داشــتیم و در مقابــل ۱.۵ درصد صنایع ما 
در تولید و رشــد اقتصــادی افت کرده اســت که این به معنای خســارت به 
تولیدکننــده و دولت اســت. به گزارش ایســنا، محمدباقر قالیباف در جلســه 
علنی امروز مجلس شــورای اسلامی و در جمع بندی گزارش کمیسیون انرژی 
مجلــس در خصوص قطعی برق در فصل ســرد و تامین ســوخت نیروگاه های 
حرارتی کشــور گفت: باید همه نخبگان جامعه، مجلس شورای اسلامی و دولت 
به موضوع انرژی توجه کرده و برای آن چاره اندیشی جدی و اســاسی داشــته 
باشــند. وی افــزود: الان دو وزارتخانه نفــت و نیرو به نماینــدگی از دولت و 
مجلــس وظیفه انجــام دو کار را دارند؛ یــک کار تامین پایدار انرژی کشــور 
برای اســتفاده مردم اســت. امروز در بحث انرژی مهم ترین پیشــران ما نفت، 
گاز و فرآورده ها اســت و این ها مهم ترین ثروت ما هســتند چراکه ما در اینجا 
تولیــد انجام نمی دهیم و انفالی اســت که خداوند به مــا داده و ما باید از این 
به بهترین شــکل ممکن اســتفاده کنیم. رئیس مجلس شورای اسلامی اضافه 
کرد: وظیفه دوم این دو وزارتخانه آن اســت کــه بتوانند ارزش افزوده ایجاد و 
رشــد اقتصادی کشــور را تضمین کنند و جی دی پی کشور را بالا ببرند. ۱۵ 
هزار مگاوات ناترازی مصرف انرژی در تابســتان امسال  قالیباف یادآور شد: در 
تابســتان ۱۴۰۳ بیش از ۱۵ هزار مگاوات ناترازی در مصرف انرژی داشتیم که 
طبق گزارش مرکــز پژوهش ها در همین زمان صنایــع ما ۵/۱ درصد افت در 
تولید و در رشــد اقتصادی داشــتند و این به معنای خسارت به تولیدکننده و 
دولت اســت . خسارت به دولت از این لحاظ است که نمی تواند مالیات از محل 
ســود بگیرد لذا تولید کننده و دولت زمیــن خوردند. ۲۵۰ میلیون متر مکعب 
ناترازی انرژی در زمســتان ۱۴۰۲ رییس مجلس شــورای اسلامی با اشاره به 
حوزه گاز گفت: در حوزه گاز در زمســتان ۱۴۰۲ ، ما ۲۵۰ میلیون متر مکعب 
ناتــرازی انرژی پیدا کردیم آن هم در شــرایطی که صنعــت را تعطیل کرده و 
افت فشــار داشــتیم. قالیباف با اشــاره به خســارت های وارده شده در عرصه 

بین الملــلی گفت: یک روزی در مواجهه با تهدیدات دشــمنان می گفتیم نفت  
را روی شــما می بندیم و اهرم تهدید ما بود اما امــروز کدام نفت را می بندیم 
و کدام بــازار را داریم، اگر هم تحریم نباشیم وضعیت تولیدمان معلوم اســت 
آیا این خســارت نیســت و نباید توجه کنیم؟ در این رابطه دولت ها و مجلس 
مســئول نیســتند؟ وی افزود: آقای وزیر به این موضوع اشاره داشت که حتی 
اگــر تولید هم داشــته باشیم معضل ما حمل و نقل اســت لــذا موضوعات ما 
پیچیده تر از آن اســت که در این باره بحث کنیم که مازوت ســوزانده شــود 
و یا نشــود؟ البته دوســتان قول دادنــد با هماهنگی بیــن وزارت نیرو و نفت 
قطعی برق نداشــته و ســوخت را برســانند. قالیباف بیان کــرد: این  وضعیت 
عمق ناترازی و مشــکلات را نشــان می دهد؛ این چالــش در عرصه بین المللی 
و در عرصه داخلی روشــن اســت لذا باید مجلس، دولت و مردم، عزم و اراده 
ای برای حل این مشــکل داشته باشــند البته مردم همواره نشان دادند که اگر 
دولتمردان پای کار باشــند مردم همراهی می کنند و سختی را در کوتاه مدت 
تحمل می کنند. باید حداقل در ســال اول ۲۰ تا ۳۰ درصد مشــکل حل شود. 
رییس مجلس شورای اسلامی در توضیح راهکار رفع مشکل ناترازی گفت: یک 
اشــکال نهادی در حوزه بحث انرژی در کشور داریم که باید این مشکل نهادی 
را حــل کنیم؛ باید مرکــز پژوهش های مجلس، دولت و مجلس با اســتفاده از 
نظرات کارشــناسی نخبگان جامعه، به طور اســاسی به این بحث نهادی توجه 
کــرده و بپذیریم بین این دو تا وزارتخانه تعارض منافع وجود دارد و آنقدر این 
دو وزارت خانه توســعه پیدا کرده که هماهنگی آن دیگر دست مدیران ارشد و 
مسئولین عالی وزارتخانه نیست.  روزانه بین ۲۵ تا ۳۰ میلیون لیتر فرآورده از 
کشــور قاچاق می شود وی افزود: روزانه بین ۲۵ تا ۳۰ میلیون لیتر فرآورده از 
کشــور قاچاق می شود؛ تردید نکنید این قاچاق سازماندهی شده است و مراکز 
تولید و مصرف کننده های اصلی اولین تهیه کننده های این قاچاق هســتند. این 
حــرف را با اطلاع بیــان می کنیم پس آیا نباید چاره اندیــشی کرد؟ مهم این 
اســت که مسئله را به رسمیت بشــناسیم. قالیباف با اشاره به قانون رفع موانع 

تولید مصــوب مجلس یازدهم گفت: طبق بند ح تبصره ۷ قانون بودجه ۱۴۰۳ 
وزارت نیرو مکلــف بوده تعیین نرخ خریــد مصرف کننده های صنایع بزرگ را 
در اول ســال اعلام کنند که پارسال دی و یا بهمن گفتند که محل درآمد رقم 
۴۰ همتی اســت. وی افزود: پارســال این ۴۰ هزار میلیارد تومان دچار مشکل 
شــده و امسال هم شــهریور و مهر ابلاغ کردند؛ بعد از تصویب این قانون وزیر 
ســابق نیرو گفت که تصویب این قانون باعث نجات نیرو شده اما وضعیت اجرا 
را همه می بینند. رییس مجلس شــورای اسلامی اضافــه کرد: طبق این قانون 
باید ۲۵ درصــد از این رقم برای خرید تضمینی برق هــای تجدید پذیر و ۲۰ 
درصد بابت مطالبات تولیدکنندگان صنعت برق به بخش خصوصی داده شــود؛ 
برق را از بخــش خصوصی خریداری می کنیم اما پولش را نمی دهیم و تبدیل 
به مشــتری بد حساب می شویم. بعد در بودجه ســال آینده پیش بینی انتشار 
۶۰ همت اوراق برای تســویه دیون وزارت نیرو شده است. وی افزود: طبق این 
قانون باید از این رقم ۲۰ درصد بابت نوسازی شبکه فرسوده داده شود؛ اکنون 
حداقل نزدیک به ۲۰ درصد پرتی داریم. ۱۰ درصد هوشمندسازی شبکه و ۱۰ 
درصد بابت شــرکت های صنعتی داده شــود. به هر حال این ۴۰ همت فرصت 
ســرمایه گذاری  اســت. قالیباف بیان کرد: این قانون وجود دارد بعد درخواست 
انتشــار ۶۰ هزار همــت اوراق را می کنیم. اوراق را هم کــسی نمی خرد بعد 
دســتوری به بانک هــا می دهیم بانک ها اضافه برداشــت از بانک مرکزی کرده 
و نتیجه آن تورم می شــود، لذا باید کمیسیون های مجلــس و  وزارتخانه های 
مربوطه به این موارد بپردازند. ســازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی انرژی 
زیر نظر رئیس جمهور تشکیل شود وی با اشاره به برنامه هفتم گفت: در قانون 
برنامــه هفتم یک درصد از صادرات نفت خــام و میعانات گازی، پنج درصد از 
سود شــرکت های تابعه و تمام دریافتی از گازهای فلر آمده است. دولت مکلف 
شــده برای ایجاد هماهنگی های فرابخشی و مدیریت کلان و متمرکز در حوزه 
بهینه ســازی مصرف انرژی اقدام کند. وقتی مصرف رشــد  ۵/۵ درصد و رشد 
تولید چند دهم درصد اســت نتیجه ای جز ناترازی نــدارد، پس باید مدیریت 
بهینه ناترازی انرژی را در طرح های بهینه ســازی انرژی در بخش های عرضه و 
مصرف انرژی دنبال کنیم. همچنین ســازمان بهینه سازی و مدیریت راهبردی 
انرژی زیر نظر رئیس جمهور تشــکیل شــود. قالیباف با اشــاره به روند اجرای 
برنامه هفتم در ســال اول اجرا گفت: هیچ پیشــرانی در کشــور برای معیشت 
مردم، رشــد و ثبات اقتصادی مهم تر از انرژی نیســت؛ قسم می خورم در پنج 
ســال برنامه هفتم می توان هر سال حداقل ۷ تا ۸ میلیارد دلار در حوزه بهینه 
ســازی درآمد بدون فعالیت تولید فقط با کنتــرل هدر دادن و با جلوگیری از 
بی عرضگی ها داشــته باشیم تا به چرخه تولید برگردد حالا صبح تا شب جلسه 
بگذاریم و  قانون بنویسیم باز هم این مشــکلات حل نمی شــود، باید هم پیمان 
شــویم که وفــاق و همکاری اینجاســت. باید دولت و مجلس بــا مدیریت و با 
حمایت درست همین یک پیشــران را به درستی پیش ببرید تا این تحول رخ 
دهد. وی با بیان اینکه ظرفیت معدن حداقل به اندازه نفت اســت، افزود: باید 
در مجلس و دولت برای رفع مشــکلات وفاق و همت کنیم و دســت به دست 
هــم بدهیم. اگر مــردم بدانند ما اراده کردیم  آنها هم پــای کار می آیند. اصلا 
شــرایط تحقق برنامه هفتم قابل قبول نیســت رییس مجلس شورای اسلامی 
گفت: اصلا شرایط تحقق برنامه ها دنبال شود، نظارت ها هم از جنس مچ گیری 
نباشد البته جایی اگر قانون اجرا نشد حتما ما وظیفه پیگیری داریم ولی حتما 
نگاه ما اول کمک و حل این مشــکلات باشــد. وی تاکید کرد: اگر رفع تورم و 
رسیدن به رشــد ۸ درصدی اقتصادی و ثبات اقتصادی و داشتن دنیا و آخرت 
می خواهیــم، همه اینجاســت و باید اولویت قرار دهیم. رییــس مجلس اظهار 
کرد: این اشــتباه در سیاســت گذاری شده که بیش از ۹۰ درصد نیروگاه های 
ما مصرف گاز دارند که این میران در دنیا کمتر از ۲۵ درصد اســت. ۳۲ درصد 
دنیا هنوز با زغال ســنگ برق تولید می کنند. بیــش از ۱.۲ دهم میلیون  تن 
زغال قابل حرارتی در طبس اســت. نزدیک به ۲۰ ســال است که یک نیروگاه 
۱۶۰۰ مگاواتی ۲۴ یا ۲۵ درصد پیشــرفت دارد. قالیباف افزود: ما در گاز ۹۲ 
درصد مُســرف هستیم که این ها سیاست گذاری اســت و مقصر مردم نبوده  و 

باید پاســخگو باشیم. باید این مشکلات نهادی را حل کنیم.

وزیر نیرو گفت: در چند روز اخیر خوشــبختانه وضعیت 
تامین بــرق خوب بوده و ما توانســتیم ســوخت کافی 
دریافــت کنیم و خامــوشی هم در حــال حاضر اعمال 
نمی شود.به گزارش ایسنا، عباس علی آبادی، وزیر نیروی 
دولت چهاردهم در جلســه علنی امروز سه شنبه مجلس 
شــورای اسلامی بعد از قرائت گــزارش کمیسیون انرژی 
مجلس درباره قطعی برق در فصل سرد و تأمین سوخت 
نیروگاه های حرارتی کشور اظهار کرد: تولید و مصرف برق 
در ایران با دنیا تفاوت های اساسی دارد. به طوری که علی 
رغم اینکه از سال ۵۷ تاکنون رشد جمعیت جهان مشابه 
کشور ما بوده است اما رشد مصرف برق در جهان ۳.۴ برابر 
و در ایران رشــد تولید و مصرف برق ۲۳ برابر شده است. 
همچنین میانگین رشــد مصرف پیک سالانه که طی ۱۰ 
سال گذشته حدود ۴.۷ درصد بوده است در سال جاری با 
افزایش ۶۵۰۰ مگاوات به ۸.۷ درصد یعنی حدود دو برابر 
رسیده است. از طرف دیگر روند افزایش ظرفیت نیروگاه ها 
در دهه گذشته به ویژه در سال های اخیر متناسب با رشد 
مصرف نبوده اســت. به طوری که در پیک مصرف ســال 
جاری ایــن کمبود تا مرز ۲۰ هزار مــگاوات ناترازی هم 

رسیده است.وی ادامه داد: با توجه به شرایط ناترازی برق در ۹۰ روز حضورم در وزارت نیرو با 
همت همکارانم اقدامات مهم و فوری انجام شــد و ۱۴ پروژه اصلی از جمله موارد زیر عملیاتی 
شده اســت.علی آبادی تاکید کرد: یک؛ انجام به موقع تعمیرات نیروگاهی به صورت فشرده و 
آماده کردن نیروگاه ها و شبکه های انتقال و توزیع برق که بحمدالله روند شرایط آنها به خوبی 
پیــش می رود و تاکنون تعمیرات بیش از ۴۰ هزار مگاوات نیروگاه به پایان رسیده اســت. این 
رکورد بسیار خوبی برای کشــور است. دو؛ تکمیل نیروگاه های ناتمام. لازم است تشکر کنم از 
تمام زحماتی که قبلًا کشیده شــده است اما ما تلاش کردیم این نیروگاه های ناتوان را به مدار 
بیاوریم. تا الان ۱۵۰۰ مگاوات وارد مدار شــده و امیدوار هستیم که تا پیک سال آینده هم ما 
بتوانیم ۱۵۰۰ مگاوات دیگر از این نیروگاه را در مدار تولید وارد کنیم. از شهریور امسال تاکنون 
حــدود ۱۵ نیروگاه تجدید پذیر نیز وارد مدار شــده و بیش از ۳۰۰۰ مگاوات دیگر نیز تا قبل 
از پیک ســال آینده وارد مدار خواهد شــد.وی افزود: حدود یک میلیون و پانصد هزار کنتور 
هوشــمند نیز قبل از پیک ســال آینده نصب خواهد شد که کمک شایانی به مدیریت مصرف 
به ویژه مصرف کنندگان پر مصرف در واقع خواهد نمود.وزیر نیرو گفت: همچنین مدیریت های 
شبکه و حبس تولید برق نیز به میزان هزار مگاوات انجام خواهد شد. اقدامات موثر دیگری از 
جمله موضوع مدیریت مصرف و تهیه پیوست فرهنگ سازی که از طریق شبکه های اجتماعی، 

فضای مجازی، صدا و سیما و رســانه ها نیز در دستور 
کار اســت که امیدوارم در کاهش رشــد مصرف برق 
موثر باشد. همچنین شناســایی مصرف کنندگان غیر 
مجــاز به ویژه رمز ارزها که تاکنون ۸ برابر ســال قبل 
نسبت به شناســایی آنها اقدام شده است و استفاده از 
ظرفیت واحدهای نیروگاهی صنعتی دولتی و غیره که 
از طریق انتقال توافقنامه در دست اجراست از مجموع 
این تلاش ها در حوزه تولید و مدیریت مصرف برق بوده 
اســت. علی آبادی گفت: از ســوی دیگر در نظر است 
تا پیک ســال آینده بیش از ۱۰ هــزار مگاوات افزایش 
ظرفیت و کاهش مصرف ایجاد شــود، که می تواند گام 
موثری در کاهش ناترازی برق در سال آینده باشد. البته 
مجلس محترم شــورای اسلامی با قانون مانع زدایی از 
توســعه صنعت برق کمک ارزشمندی به صنعت برق 
نموده اســت کــه امیدواریم با ادامه ایــن حمایت ها و 
تلاش ها شــرایط مطلوب تری برای رونق فضای کسب 
و کار و مشــارکت بخش خصوصی برای توســعه این 
صنعت فراهم شــود. علی آبادی با بیان اینکه چالشی 
که این روزها با آن مواجه هستیم، چالش تامین سوخت 
نیروگاه ها در زمســتان بوده است، گفت: رشد بسیار زیاد مصرف گاز خانگی در سال های اخیر 
موجب گردیده که کمبود گاز در زمستان نیز علیرغم آمادگی نیروگاه ها برای تولید برق کافی، 
عرصه را بر تولید برق تنگ نماید. کاهش سوخت گاز تحویلی به نیروگاه ها از ابتدای سال جاری 
و ضرورت استفاده از ذخایر مخازن گازوئیل به عنوان سوخت جانشین جهت جبران آن منجر به 
کاهش مخازن سوخت گازوئیل گردیده که به منظور جلوگیری از کاهش بیشتر، عملًا نمی توان 
از ظرفیــت نیروگاه موجود که آمادگی کامل بــرای تولید برق اضافه تر بر نیاز مصرف کنندگان 
دارند، اســتفاده نمود و ناچاراً محدودیت های برنامه ریزی شــده طی چند روز برای مشترکان 
عزیز اعمال گردید. وزیر نیرو تصریح کرد: خوشــبختانه با همکاری ارزنده که توســط وزارت 
نفت به عمل آمد، گاز تحویلی به نیروگاه ها افزایش یافته و همچنین با تحویل سوخت مناسب 
گازوئیل به نیروگاه ها ضمن برطرف شدن محدودیت های تامین برق، ذخیره سازی گازوئیل در 
نیروگاه ها نیز در حال افزایش اســت و ان شاءالله با رعایت مصوبه اخیر شورای امنیت ملی این 
رفع محدودیت ادامه خواهد داشت. مصرف مازوت در نیروگاه ها نیز با بهینه سازی سوخت آنها 
از ترکیب گاز و مازوت کپسول خوب در دستور کار قرار گرفته است که به این ترتیب می توان 
از ظرفیت نیروگاه های مازوت نیز حداکثر اســتفاده را کرد بدون اینکه نگرانی برای شهروندان 

عزیز وجود داشته باشد.

واکنش سخنگوی دولت درباره 
احتمال مذاکره ایران و آمریکا و محور 

گفت وگوهای ژنو
درباره  پرسشی  به  پاسخ  در  دولت  سخنگوی 
ایــنکه آیا دولت با احتمال درخواست مذاکره 
آمریکا موافقت می کند، گفت: دولت جمهوری 
اسلامی ایران بر پایه اصول سه گانه عزت، حکمت 
و مصلحت که مقام معظم رهبری برای تعاملات 
بین المللی ترسیم فرمودند، هر پیشنهادی که 
در راستای منافع ایران باشد را بررسی می کند

در  مهاجرانی  فاطمه  ایسنا،  گزارش  به 
بیان  با  خود  هفتگی  خبری  نشست  ابتدای 
ایــنکه در آستانه روز مجلس هستیم، اظهار 
ملت  اراده  تجلی  مهمترین  نهاد  این  کرد: 
مردم سالاری  عنوان  با  که  می کند  ایفا  نقش  کشور  دموکراسی  راستای  در  نهاد  این  است. 
دیــنی از آن یاد می کنیم. وی افزود: هم افزایی خوب بین مجلس و دولت که نیازمند افزایش 
این  در  است که  از مسائل کشور  و گره گشایی  راستای حل مشکلات مردم  آن هستیم در 
دانشگاه به  تحصیل  از  محروم  دانشجوی   ۶۰ بازگشت  کنیم.  کمک  بهم  باید  همه  زمینه 

و  رهبری  معظم  مقام  دستور  با  و  علوم  وزارت  اعلام  طبق  کرد:  تاکید  دولت  سخنگوی 
تحصیل  از   ۱۴۰۲ و   ۱۴۰۱ های  سال  در  که  دانشجویی   ۶۰ رئیس جمهوری  پیگیری 
معلمی داوطلب  هزار   ۵ از  بیش  مشکل  رفع  بازگشتند.  دانشگاه  به  بودند  شده  محروم 

مهاجرانی یادآور شد: طبق اعلام وزارت آموزش و پرورش ۵۴۶۱ نفر از داوطلبانی که برای شغل 
معلمی اقدام کرده بودند و درگیر پرونده های گزینشی شده بودند پس از بررسی های مجدد رفع 
مشکل شدند و توانستند به نظام آموزشی و خانه خودشان که مراکز آموزشی است، برگردند

تفاهم نامه ای  با  کرد:  اظهار  ناایمن،  مدارس  ساماندهی  برای  دولت  اقدام  به  اشاره  با  وی 
میلیارد  هزار  بر  بالغ  شده  منعقد  پرورش  و  آموزش  و  مستضعفان  بنیاد  بین  که 
نظر  در  آموزشی  فیزیکی  فضای  مشکلات  رفع  و  مدارس  بهسازی  برای  تومان 
باشیم این  از  پس  آموزشی  فضای  بهبود  شاهد  هستیم  امیدوار  که  شده  گرفته 

آلمان  فرانسه،  ایران،  خارجه  وزیر  معاونان  نشست  شد:  یادآور  دولت  سخنگوی 
سه  بر  فرمودند  تاکید  مرتب  رهبری  معظم  مقام  که  نکاتی  طبق  انگلستان  و 
شد خواهد  برگزار  ژنو  در  جمعه  روز  در  مصلحت  البته  و  حکمت  عزت،  اصل 

در حالی که ظرفیت اکولوژیک زیستی در محدوده تهران بیش از ۴ تا ۵ میلیون نفر نیست و اکنون بارگذاری بیش از سه برابری در مورد 
جمعیت پیرامون تهران رخ داده است، بیشترین میزان فرونشست زمین حدود ۲۲ سانتیمتر در سال در جنوب غرب شهر تهران رخ داده و 
مناطق ۹ و  ۱۰، ۱۱، ۱۶، ۱۷، ۱۸، ۱۹ و ۲۰ و ۲۱ که حدود ۳ میلیون نفر جمعیت تهران در سال ۱۴۰۳ در آن زندگی می کنند، تحت اثر 
درجات مختلفی از فرونشست هستند. به گزارش ایسنا، ایران چند سالی است که با بحران شدید آب مواجه است که با تغییرات اقلیمی، سوء 
مدیریت منابع آبی و برداشت بی رویه از آب های زیرزمینی تشدید شده است. کاهش بارندگی و افزایش دما منجر به شرایط خشکسالی در 

بسیاری از مناطق شده و طبق گزارش های منتشر شده حدود ۹۷ درصد از منابع آبی ایران به صورت ناپایدار استفاده می شوند. این وضعیت به چالش های مهمی منجر شده است، رودخانه ها و 
دریاچه های اصلی خشک یا کوچک شده اند که بر کشاورزی و منابع آب آشامیدنی اثر گذاشته است.کمبود آب به اعتراض در شهرهای مختلف و آسیب به کشاورزی منجر شده که به شدت 
به دسترسی به آب متکی است و منجر به ناامنی غذایی و بی ثباتی اقتصادی می شود. بحران جاری آب تهدیدی بلندمدت برای جمعیت تهران است. اگر وضعیت بدون مداخله مؤثر ادامه یابد، 

منجر به مهاجرت های گسترده به تهران می شود که در آن کمبود آب غیرقابل کنترل می شود.

وزیر امور خارجه کشورمان گفت: جامعه جهانی باید مانع از عادی انگاری نسل کشی و جنایتکاری رژیم اسرائیل شود.به گزارش خبرگزاری 
مهر، سید عباس عراقچی وزیر امور خارجه جمهوری اسلامی ایران عصر امروز دوشنبه به وقت تهران ضمن شرکت در اجلاس فوق العاده 
وزرای خارجه گروه دوستان منشور ملل متحد برای بحث در مورد وضعیت بشردوستانه در فلسطین اشغالی، ضمن تبیین مواضع کشورمان 
در رابطه با آخرین تحولات منطقه غرب آسیا، نسبت به مخدوش شدن بیش از پیش اعتبار سازمان ملل متحد به واسطه ادامه انفعال و 
بی عملی در قبال نسل کشی و تجاوزات گسترده رژیم صهیونیستی هشدار داد و تاکید کرد که جامعه بین المللی نباید اجازه دهد که قانون شکنی و تجاوز رژیم اسرائیل به امری عادی تبدیل شود

عراقچی نسل کشی ۱۴ ماهه گذشته در غزه را استمرار طرح »امحای استعماری« ۸۰ ساله در فلسطین توصیف کرد که به شکل اشغال فزاینده سرزمین فلسطین و تحمیل آپارتاید بر مردم 
تحت اشغال ادامه داشته است.وی تصریح کرد که توقف نسل کشی در غزه و پایان دادن به تجاوز رژیم صهیونیستی علیه لبنان مستلزم ائتلاف جهانی برای پاسخگو کردن و محاکمه و مجازات 

سران این رژیم و نیز مواخذه حامیان تسلیحاتی و مالی و سیاسی رژیم به ویژه آمریکا است.

جامعه جهانی باید مانع از عادی انگاری نسل کشی رژیم 
اسرائیل شود

بارگذاری بیش از سه برابری جمعیت در پیرامون تهران

قالیباف: بیش از ۱۵ هزار مگاوات ناترازی انرژی در تابستان امسال

وزیر نیرو: در حال حاضر خاموشی  در هیچ نقطه ای از کشور اعمال نمی شود
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گزیده خبرگزیده خبر دغدغه های فعالان اقتصادی در نشست با وزیر ارتباطات چه بود؟

در نشســت صبحانه کاری فعــالان اقتصادی با وزیر ارتباطات و 
فناوری اطلاعات، استفاده از ظرفیت شرکت های بخش خصوصی 
در راســتای تحقق اهداف کشور در حوزه اقتصاد دیجیتال مورد 
توجه قرار گرفت.به گزارش ایسنا، صمد حسن زاده - رئیس اتاق 
ایران -  در این نشســت یکی از زیرساخت های اصلی اقتصاد را 
فناوری اطلاعات و ارتباطات دانســت و از آن به عنوان یک نیاز 
مهم و حیاتی یادکرد.وی بــا بیان اینکه حضور بخش خصوصی 
در کنار دولت می تواند مؤثر باشــد، گفــت: فعالان اقتصادی بنا 
بر دانــش و تجربه ای که دارند می توانند مشــاور شایســته ای 
برای دولت در حوزه های مختلف باشند.ســادینا آبایی - رئیس 
کمیسیون فنــاوری اطلاعات و ارتباطات اتــاق ایران - در این 
نشست  گزارشی از مطالبات بخش خصوصی و فعالان اقتصادی 
از دولت چهاردهم و وزیر ارتباطات و فناوری اطلاعات ارائه کرد؛ 
این گزارش بــا همفکری فعالان اقتصــادی، اعضای کمیسیون 
و تشــکل های تخصــصی تهیه شــده اســت.آبایی گفت: حوزه 
فناوری اطلاعــات و ارتباطات در برنامه هفتم پیشــرفت مورد 
توجه قرار گرفته که برنامه رئیس جمهوری و وزارتخانه در چهار 
سال پیشــرو است. در برنامه هفتم توسعه به مواردی از فعالیت 
بخش خصوصی و فناوری اطلاعات اشــاره شــده است. یکی از 
این مواد ماده ۴۸ اســت که در آن بــه جایگاه بخش خصوصی 
برای تهیه طرح تحول دیجیتــال به منظور به کارگیری فناوری 
دیجیتال اشــاره شده؛ این ماده برای بخش خصوصی مهم است 
و درباره آن کار خود را شــروع کرده است.او ادامه داد: ماده ۶۵ 
برنامه هفتم پیشــرفت و توسعه شبکه ملی اطلاعات و اقتصادی 
رقومی و دیجیتال توسعه شبکه ملی اطلاعات مورد توجه است 
که باید رفــاه دیجیتال اجتماعی را پدیــد آورد. برای عملیاتی 
شــدن این ماده حضور بخش خصوصی بسیار مهم است.رئیس 
کمیسیــون فناوری اطلاعات و ارتباطات اتاق ایران با اشــاره به 
پروژه فیبر نوری، گفــت: بخش خصوصی می تواند بازوی دولت 
باشد. ســرمایه گذاری و مشارکت بخش خصوصی در این پروژه 
مهم اســت. همچنین ایجاد شــرکت بین المللی برای حمایت از 
توســعه زیســت بوم تحول آفرین هوش مصنوعی باید با حضور 
بخــش خصــوصی انجام شــود.او تصریح کرد: در مــاده ۶۶ به 
تشــکیل کارگروه اقتصاد دیجیتال دولت تأکید شــده که اتاق 
ایــران می تواند در ایــن حوزه همراه دولت باشــد و اتاق ایران 
در این کارگروه کرسی ثابت داشــته باشــد نه اینکه مثل قبل 

به عنوان مهمان دعوت شــود.آبایی همچنین با اشاره به اهمیت 
حکمــرانی داده، اظهار کرد: برای اقتصاد پلتفرمی این مســئله 
مهم است. اتاق ایران در این زمینه به صورت مکتوب اعلام کرده 
که بــرای تدوین و تصویب این قانون همــراه وزارتخانه خواهد 
بود. مرکز پژوهش های اتاق ایران بسیار قوی اســت و می تواند 
بازوی اصلی کمک به وزارتخانه باشــد. از طرفی در برنامه هفتم 
در اقتصــاد دیجیتال نقش زیرســاختی بــا وزارت اطلاعات و 
فناوری ارتباطات اســت ولی وزارت اقتصاد و بانک مرکزی هم 
در تصمیم گیری ها دخیل اســت. باید نتیجــه این همراهی به 
رشــد ۱۵ درصدی در سال منجر شــود.آبایی به اهمیت نشان 
تجــاری برای بخش خصوصی اشــاره کرد. مسیــر برای حضور 
شــرکت های فناوری در بورس مهم است. در دنیا این شرکت ها 
جز ۱۰ شــرکت اول هســتند ولی اینجا چنین نیست. باید به 
حوزه ســرمایه گذاری و پوشش خطرات آن توجه شود. از طرفی 
باید برنامه هفتم باید قابل سنجش و رصد باشد.او به اتصال فیبر 
نوری ۲۰ میلیون مشــترک اشــاره کرد که مهم است و دشوار. 
همچنین آموزش نیروی انسانی یعنی آموزش ۵۰۰ هزار نیروی 
ماهر که برای صنعت قابل استفاده باشد و اتاق ایران می تواند در 
این مسیر نیازســنجی کند. آموزش باید هدفمند باشد. و روی 
مهارت آن ها تأکید شــود.آبایی به ماده ۱۰۷ و مشارکت عمومی 
و خصوصی اشــاره کرد که روندان در وزارتخانه تبیین شــود. 
مشــارکت عمومی و خصوصی با پیمانکاری متفاوت است. باید 
از ظرفیت اتاق ایران و بخش خصوصی اســتفاده شود. همچنین 
ورود به بورس و تدوین آیین نامه اجرایی برنامه هفتم پیشــرفت 
مورد تأکید قــرار گیرد.تفاهم نامه همکاری بین بخش خصوصی 
و وزارت ارتباطات اجرایی شودعلی مسعودی - عضو کمیسیون 
فناوری اطلاعات و ارتباطات اتاق ایران - نیز در این نشست، از 
اجماع بخش خصوصی و ایجاد یک دبیرخانه مشــترک در اتاق 
ایران برای حضور و مشــارکت قــوی در رویدادهای بین المللی 
هوش مصنوعی خبــر داد و گفت: این دبیرخانه شــکل گرفته 
است و در قالب آن در حال برنامه ریزی برای حضور منسجم در 
جیتکس ۲۰۲۵ هســتیم. بنابراین علاقه مندیم که این همراهی 
را از طــرف وزارتخانه نیز شــاهد باشیم.او ادامــه داد: یکی از 
دغدغه های حوزه فاوای کشــور این اســت که مجوزهای لازم 
برای مشــارکت در نمایشــگاه ها فقط به مجریان داده می شود؛ 
خواستار تغییر این رویکرد هســتیم.این فعال اقتصادی از وزیر 

ارتباطات خواست تا تفاهم نامه ای که در دوره های قبل بین این 
وزارتخانه و بخش خصوصی تنظیم شده بود، اجرایی شود.ایجاد 

مرکز داده درون استانی برای جلوگیری از مهاجرت نخبگان
محمــد خاکی - رئیس اتاق خرم آبــاد - با طرح این موضوع که 
اقتصاد ایران ســهم ناچیزی از دیجیتــال را به خود اختصاص 
می دهــد، تأکیــد کرد: لازم اســت نگاه های منفعلانــه را کنار 
بگذاریم. هرچنــد به دلیل نبود شــفافیت در این حوزه و نبود 
یک متولی مشخص، شاهد بی اعتمادی بخش خصوصی هستیم، 
سرمایه گذاری در حوزه اقتصاد دیجیتال جذاب نیست.این فعال 
اقتصادی تصریح کرد: در حوزه های ســرمایه گذاری، نوآوری و 
نیروی انســانی به دلیل عدم شفافیت مشکل داریم. درخواست 
داریم کمک کنید تا نیروهای فعال اســتانی دســت از مهاجرت 
بردارد و در اســتان خود بــاقی بماند.بر اســاس اظهارات این 
عضو هیات نمایندگان اتاق ایران، هم پوشــانی هایی در فعالیت 
نهادهایی فعال در این حوزه وجود دارد. باید در راستای متمرکز 
شدن تولی گری بخش فاوا تلاش کنیم.بودجه تعریف شده برای 
توســعه اقتصاد دیجیتال در وزارت صمت کافی نیستحمیدرضا 
واشــقانی فراهانی - نایب رئیس کمیسیــون فناوری اطلاعات و 
ارتباطــات اتاق ایران - نیز با بیان اینکــه فعالان حوزه فناوری 
اطلاعات نســل جوان هســتند، تأکید کرد: باید تلاش کرد تا از 
توانمندی های این نســل جوان که اغلــب آنها بخش خصوصی 
هستند، اســتفاده کنیم. در این رابطه به بسترسازی نیاز داریم. 
در ســال جــاری در وزارت صمــت ۵ میلیــارد دلار برای این 
حوزه دیده شــده که متناســب با وضعیت امروز کشور، بسیار 
اندک اســت.این فعال اقتصادی با اشــاره به جزئیات مسئله و 
تجهیزاتی که در این بســتر باید مورد استفاده قرار گیرد، گفت: 
با ســهمیه بندی، توســعه اتفاق نمی افتد. علاوه بر این مباحث 
بایــد گفت موضوع فیلترینگ حل شــود.عضو هیات نمایندگان 
اتــاق ایران از دریافت انواع مجوزهــا برای فعالیت در حوزه فاوا 
انتقــاد کرد و افــزود: ارگان ها و نهادهای مختلفی هســتند که 
بــرای فعالیت در حوزه فاوا باید از آنها مجوز بگیریم. پیشــنهاد 
این اســت که مجوزهای لازم و ســامانه های مرتبط را متمرکز 
در وزارت فناوری اطلاعات داشــته باشیــم.از ظرفیت اتاق های 
مشترک و شهرستان ها استفاده شوددر ادامه شهاب جوانمردی 
- عضو هیات رئیسه اتاق تهران - هم گفت: در تهیه طرح تحول 
دیجیتال، باید اتاق بازرگانی حضور جدی داشــته باشد و وزارت 

ارتباطات و فناوری اطلاعــات اجازه دهد که اتاق در این حوزه 
مرکزیت داشــته باشد.جوانمردی ادامه داد: در حوزه فناوری، ما 
باید از تمام تجارب و ظرفیت های خود، به ویژه ظرفیت اتاق های 
مشــترک استفاده کنیم؛ چرا که اتاق های مشترک ادبیات حوزه 
بین الملل را می دانند.او همچنین با اشاره به اجرای طرح آمایش 
ســرزمین، تصریح کرد: در این مسیر، وزارتخانه باید از ظرفیت 
اتاق های شهرستانی در حوزه فناوری نیز استفاده کند.به توسعه 
فناوری استان کردستان توجه شودعلی اکبر عبدالملکی - رئیس 
اتاق ســنندج - با اشاره به چالش های فناورانه استان کردستان، 
گفت: استان کردستان نیازمند راه اندازی مرکز مشترک فناوری 
دیجیتال است و از دولت می خواهیم راه اندازی آزمایشگاه هوش 
مصنوعی در این استان را مورد توجه قرار دهد.عبدالملکی ادامه 
داد: پارک فاوا برای شناســایی بازار فناوری در اقلیم کردستان 
ضروری اســت، ضمن اینکه در این اســتان، پوشش تلفنی در 
مناطق صنعتی و گردشــگری ضعیف است که باید مورد توجه 
قرار گیرد.او همچنین خواســتار تســهیلگری در حوزه توسعه 
پست بانک اســتان کردســتان و اخذ مجوزهای فناورانه شد.به 
توســعه هوش مصنــوعی توجه شــودرضایی - عضو کمیسیون 
فنــاوری اطلاعات و ارتباطات اتاق ایــران - هم گفت: وضعیت 
ســرمایه گذاری در هوش مصنوعی در ایران عــدد قابل قبولی 
نیست. در امارات و عربســتان سرمایه گذاری بسیار بالاست. در 
ایــران در حوزه اقتصاد دیجیتال ســهم دولت بالای ۱۰ درصد 
نیست. بخش خصوصی به همراهی دولت نیاز دارد.او ادامه داد: 
هنوز اقتصاد کشــور به انرژی وابســته است و از طرفی ناترازی 
انرژی بالاســت. برای بالا بردن جی دی پی، باید در حوزه هایی 
چون هوش مصنوعی ســرمایه گذاری شود.رضایی با بیان اینکه 
ناترازی با هوش مصنوعی قابل حل اســت، گفت: توســعه هوش 
مصنوعی به توســعه صنعت انرژی هم کمــک خواهد کرد. اگر 
وزارتخانه در این زمینه برنامه ای داشــته باشــد، اتاق بازرگانی 
می تواند بــه دولت کمک کند.به گفته او، ایران ۸ برابر میانگین 
جهانی، کارشــناس هوش مصنــوعی دارد و باید از این ظرفیت 
اســتفاده شــود. دولت بســتر اجرای طرح فیبر نوری منازل و 
کســب وکارها را مهیا کنددر بخش بعدی این نشســت، درباره 
پروژه بزرگی که در بخش فیبر نوری باید اجرایی شود، صحبت 
شــد. گزارش این پروژه به همت کمیسیون فــاوای اتاق ایران 
تهیه شــده بود که جزئیات آن مطرح شد.بر اساس این گزارش، 
طــرح فیبر نوری منازل و کســب وکارها یــکی از پروژه های 
بزرگ حوزه ICT اســت و اگر این پروژه اجرا نشــود ســایر 
فعالیت هــای لازم برای توســعه حوزه فنــاوری اطلاعات نیز 

ندارد. اجرا  قابلیت 
بر اســاس آنچه گفته شد باید صندوق توســعه فیبر نوری با 
هدف پرداخت مشــوق های پوشــش و اتصال نیز شکل بگیرد 
چراکه دریافت تســهیلات در این بخش با چالش های جدی 
مواجه اســت.از طرفی فرهنگ سازی از نیازهایی است که در 
این حوزه باید مورد توجه قرار گیرد. موضوع مشــترک مردم 
در حــوزه فاوا، فیلترینگ اســتدر ادامه این نشســت حجت 
میــرزایی - رئیس مرکــز پژوهش های اتاق ایــران - گفت: 
موضوع مشــترک همه مردم، فیلترینگ اســت؛ ۳۳۰ هزار از 
کســب وکارها در اثر فیلترینگ از بین رفته اند. بخش بزرگی 
از فعالیت دیگر اقتصادی هم وابســته به اینترنت اســت. مثلًا 
در شیراز، به عنوان مرکز گردشــگری ایران امکان استفاده از 
مسیریاب در بسیاری از جاهــا وجود ندارد.میرزایی با تأکید 
بر اینکه فاوا، مسیر و هدف توســعه است و جاماندگی توسعه 
در حوزه هــای مختلف را با فاوا می تــوان برطرف کرد، ادامه 
داد: فاوا فرصتی اســت که بــا آن می توان شــکاف تاریخی 
توســعه را بــرآورد کرد. بــدون بهبود وضعیــت اینترنت در 
مناطق، توســعه ممکن نیست. فناوری اطلاعات فرصتی برای 
میــان برد برای رفع شکاف هاســت ولی مناطــقی که در تله 
توســعه گیر افتاده اند ظرفیت کمتری برای اســتفاده از فاوا 
دارند.او تصریح کرد: اتاق ایــران اصلاحیه پیش نویس قانون 
تجــارت الکترونیک اصلاحی را تدویــن می کند و امیدواریم 
ایــن پیش نویس به عنــوان لایحه از طرف دولــت به مجلس 
ارســال شــود. همچنین سند توســعه و اســتفاده از هوش 
مصنــوعی با همکاری اتاق ایران و دانشــگاه صنعتی شــریف 
آماده شــده که رونمایی خواهد شد. این طرح می تواند برای 
سنجش و اســتفاده بنگاه ها مورد استفاده قرار گیرد.میرزایی 
تصریح کرد: قانون برنامه هفتم پیشــرفت در پیش نویس الزام 
کرده بود که ســازمان تأمین اجتماعی همه شاغلان سکویی 

را بیمــه کند، ولی در مجلس این وضعیت تغییر کرد.

چه عواملی سبب کم رونقی بازار 
صادرات کشاورزی مازندران 

می شود
ایسنا/مازندران قصه پرغصه محصولات 
کشاورزی مازندران و عواملی که سبب 
کم رونقی بازار صادرات می شــود ســر 
دراز دارد؛ اظهــار نظــرات مختلف در 
این حوزه هر ســاله در زمان برداشــت 
محصول به اوج می رسد مسئولان خود 
را دغدغه مند می دانند و مردم شکایت؛ 
اما واقعا در این کش و قوس ها چه کسی 
مقصر است؛ دولت، بخش خصوصی و یا 
کشاورز؟ توجه دولت به بخش کشاورزی 
رضا اصغرنیا یکی از کشاورزان مازندرانی 
در گفت وگو با ایسنا می گوید: در بهنمیر 
زمین کشاورزی دارم و محصول خوبی هم در تولید مرکبات دارد اما برای اینکه صادراتی 
شود باید باغ  خود را شناسنامه دار کنم این اقدام خوب است و بازار مصرف و خریدار خارجی 
به طور کامل محصول را آنالیز می کند اما در موقعیت اقتصادی فعلی برایم مقرون به صرفه 
نیست و گران تمام می شود. این باغدار بهنمیری با اشاره به اینکه نیاز است حمایت های 
دولتی را در بخش های مختلف داشته باشیم، می افزاید: در حالی بهره وری بالا می رود که 
از نهاده های خوب با قیمت مناسب بهره مند شویم و این مهم جز با حمایت دولت امکان 
پذیر نیست در غیر اینصورت بازار در اختیار دلالان قرار می گیرد. اصغرنیا با بیان اینکه در 
بحث کشــاورزی اگر دولت ورود نکند نه در صادرات و نه در تامین نیازهای داخلی موفق 
نمی شویم، یادآور می شود: از زمان شروع تولید محصولات باغی و کشاورزی دلالان سود 
می برند تا زمانی که برداشت و به فروش برسد. سید کریم حسینی یکی دیگر از کشاورزان 
مازندرانی اســت به ایسنا می گوید: راهکار شناسنامه دار کردن باغات زمانی مورد قبول و 
رغبت کشــاورز خواهد بود که هزینه مالی برایش نداشته باشد در غیر اینصورت با جیب 
خالی اقدام اســاسی امکان پذیر نیست. این کشاورز بابلی راهکار افزایش قیمت را در گرو 
رونق صادرات می دانند و می افزاید: که این هم جای بحث دارد در حالی این شــعار داده 
می شود که نظارتی بر سورتینگ داران نیست آنها مرکبات سبز را خریداری با گاز و رنگ 
به جان او می افتند و میوه رنگی اما ترش و ناسالم را وارد بازار صادرات می کنند گرچه ابتدا 
ممکن است به این بهانه که شاهد رونق صادرات باشیم کمی به قیمت مرکبات افزوده شود 
اما بلایی که ســر مرکبات به بهانه خوش رنگ ولعاب شدن برای صادرات می آورند اعتبار 
محصول کشــاورز را زیرســوال برده و قیمت مرکبات را در نوسان غیرواقعی رها می کند. 
مجهز به آمــوزش نوین حسینی نگرانی و دغدغه کشــاورزان را به حق می داند و اظهار 
می کند: برخی از کشاورزی که مرتب از قیمت نامناسب فروش محصول خود می نالند نیز 
خود مقصر هســتند زیرا با سم پاشی غیر اصولی، میوه غیرسالم به دست مصرف کننده 
می دهند وحاضر نیســتند کمی به دانش وآگاهی خود بی افزاید. این کشاورز بابلی یادآور 
می شــود: اگر به همراه صنعتی شدن کشاورزی دانش کشاورز افزایش پیدا نکند یک در 
صنعت کشــاورزی یک گام به جلو و ۱۰ گام به عقب بر می گردیم و جایگاه مازندران در 
این صنعت استراتژیک و عرصه رقابتی نا معلوم خواهد بود. تشکیل اتاق اصناف کشاورزی 
مدیرجهاد کشاورزی بابل در این خصوص به ایسنا گفت: شناسنامه دار کردن باغات و کد 
QR تنها راه نجات صادرات است. محسن آهنگر افزود: از ۲۴ هزار هکتار مساحت باغات 
شهرستان بابل تنها سه هزار باغ شناسنامه دارد که شامل ۱۰ درصد می شود. وی با اشاره 
به اینکه ۸۰ ســوریتینگ دار در بابل فعالیت دارند که بیشــتر آنها سورتینگ داران خرد 
هســتند که برای بازار داخلی فعالیت کرده و تعداد کمی در حوزه صادرات فعالیت دارند، 
افزود: ســورتینگ دارانی که در حوزه صادرات فعالیت دارند تنها مرکباتی که از زیر نظر 
کارشناسان شرکت با نظارت کامل تولید می کنند تهیه می شوند. وی تصریح کرد: میزان 
تولید مرکبات دو برابر ظرفیت کشور حدود چهارمیلیون تن است در حالیکه میزان مصرف 
ما دو میلیون تن است. آهنگر با اشاره به اینکه مازاد نیاز مرکبات تولید شده باید فرآوری 
یا صادر شــود، ادامه داد: هر سرمایه گذاری که بخواهد در حوزه صنایع تبدیلی اقدام کند 
همکاری لازم از تغییر کاربری، اخذ مجوزات لازم، پرداخت تسهیلات را خواهیم داشت تا 
مرکباتی که قابلیت تازه خوری را نداشته و قابل صادرات نیستند فراوری شوند. مدیر جهاد 
کشاورزی بابل با اشاره به اینکه همایش زیادی برای نهادینه کردن این فرهنگ نیز برگزار 
شــد ولی مردم باید خود به این بینش برسند، یادآور شد: استقبال مردم غرب مازندران 
در شناســنامه دار کردن باغات و اخذ کد QR بسیار بیشتربوده و تقریبا تمام باغات غرب 
مازندران انجام شد و محصولات آنها قابلیت صادرات داشته و در فروش با قیمت مناسب 
مشــکل ندارند اما شرق مازندران هر ساله همچنان درگیر قیمت پایین مرکبات هستند.  
آهنگر از تشکیل اتاق اصناف کشاورزی شهرستان بابل در آینده نزدیک خبر داد و گفت: 
با تشــکیل این اتاق اصناف پیگیری مطالبات و حقوق کشاورزان برعهده اتاق اصناف قرار 
می گیرد. ســبز زدایی و رنگ آمیزی مرکبات ممنوع نماینده مردم بابل در مجلس نیز در 
گفت وگوبا ایســنا دغدغه خود را در حوزه صادرات نظارت دقیق تر برسورتینگ ها عنوان 
کرد و گفت: اگر نظارت کافی بر این سورتینگ ها نشود سبززدایی و رنگ آمیزی مرکبات 
بلای جان صادرات اســت. احمد فاطمی افزود: میانگین مصرف مرکبات در کشور حدود 
یک میلیون و ۸۰۰ تنُ اســت، و مابقی تولیدات باید صادر شــود تا کشاورز دچار مشکل 
نشود. وی تصریح کرد: در این میان نقش دلالان و واسطه گرانی که مرکبات باغات را از 
کشاورزان خریداری و سبزچینی و گازدهی و رنگ آمیزی می کنند نیز در مشکلات بازار 
صادرات تعیین کننده اســت. فاطمی ادامه داد: اقدامات غیر اســتاندارد سورتینگ داران 
بر کیفیت مرکبات تاثیر منفی داشــته و قابل رقابت با کشــورهای دیگر در بازار صادرات 
نیست. این عضو کمیسیون تلفیق بودجه گفت: با پیگیری انجام شده در حد کلان متذکر 
شــدیم اولا سبز چینیِ مرکبات ممنوع اعلام شود دوم اینکه سورتینگ ها تحت نظارت و 
کنترل دقیق قرار گیرند تا اقدام به رنگ آمیزی و ســبززدایی از مرکبات نکنند. فاطمی 
به نقش مهم دولت در ایجاد بســترها و زیرساخت های لازم برای صادرات مرکبات اشاره 
کرد و یادآورشــد: دولت می تواند با ایجاد ایستگاه های صادراتی از طریق راه های دریایی 
و دالان های زمینی، مرکبات را به ســایر کشورها صادر کند. مدیرعامل و موسس شرکت 
هلدینگ کاسپین که از شرکت های برند در حوزه صادرات مرکبات است نیز به ایسنا گفت: 
شرکت ما طی قراردادی که اسفند سال گذشته از گل و میوه دهی درخت با تولید کننده 
منعقد می کند مبنی بر افزایش تولید نسبت به قبل ضمن اینکه با رعایت استانداردهای 
پیشــنهادی کارشناسان ما گذشته از قیمت روز به ازای هر کیلو دو هزار تومان بیشتر از 
دیگــران از باغدار خریداری می کنیم. مجید حسین زاده افزود: تنها مرکبات کشــاورزان 
طرف قرارداد خود که از سلامت مرکبات از هر حیث برخوردار و تحت نظارت کارشناسان 
ما شناسامه دار باشد خریداری می کنیم تا برند و بازار صادرات ما درگیر مشکلات صادرات 
حال حاضر در خصوص پایین بودن کیفیت نباشد. وی با اشاره به اینکه میزان خرید سال 
گذشته ما ۳۰ هزار تن بوده است، تصریح کرد: پیش بینی می شود امسال به ۴۰ هزار تن 
برســد. حسین زاده با اشاره به اینکه ۴۰۰ هکتار از باغ مرکبات تحت پوشش شرکت ما 
هســتند، گفت: بیشترین سطح باغ های تحت پوشش ما در شهرستان میاندرود است که 
باغات آن ها تا ۵۰ هکتار هم می رســد اما باغات شهرستان بابل عموما مساحت کم دارند 
و به صرفه نیســت. رعایت استانداردها توسط ســورتیگ دارا این فعال در حوزه صادرات 
محصولات کشاورزی با اشاره به اینکه میوه ها هم تاریخ برداشت دارند که عدم رعایت این 
مهم بازار هدف را دچار چالش می کند، یادآور شــد: سورتینگ دارانی که اقدام به خرید 
زودهنگام این مرکبات می کنند دچار تخلف آشکار هستند.حسین زاده با بیان اینکه میوه 
رسیده تامسون که زمان برداشت آن دی ماه است به هیچ عنوان نفخ ندارد، افزود: از آبان 
ماه تاکنون در بازار شــاهد فروش میوه تامســون با رنگی نارنجی هستیم یعنی این میوه 
داخل اتاق گاز شده به او تزریق گاز کردند که الکل متانول است بعد آن را داخل حوض 
رنگی با حرارت ۵۰ درجه برای رنگ گیری قرار می دهند این رنگ ســمی و بسیار برای 
بدن مضر و خطرناک اســت نتیجه آن می شود که نه تنها میوه مزه و طعم مناسب ندارد 

بلکه برای سلامتی نیز مضر است.

پرونده خاموشی های پاییزی بسته شد

پس از نزدیک به ۱۶ روز اعمال خاموشی های برنامه ریزی شده به دلیل کمبود سوخت نیروگاه ها، 
وزارت نیــرو اعلام کــرد که این محدودیت ها بــه پایان رسیده و از این پــس نیازی به اعمال 
خاموشی نخواهد بود. این تصمیم پس از افزایش تأمین ســوخت نیروگاه ها اتخاذ شده است.به  
گزارش ایسنا، خاموشی های برنامه ریزی شده از ۲۰ آبان و به دنبال اطلاعیه شورای اطلاع رسانی 
دولت آغاز شــد. در این اطلاعیه تأکید شــده بود که هدف از این اقدام، جلوگیری از استفاده از 
مازوت در نیروگاه ها و کاهش آلودگی هوا در شهرهای آلوده ای مانند اراک، کرج و اصفهان است. 
ســخنگوی دولت در آن زمان گفت: شرط عدالت نیست که برای تولید برق، بخشی از جامعه با 
جان خود هزینه بپردازد.اما چند روز بعد مشــخص شــد که مشکل اصلی نه صرفاً آلودگی هوا، 
بلکه کمبود سوخت نیروگاه ها بوده است. محمدجعفر قائم پناه - معاون اجرایی رئیس جمهور - با 
اشاره به توقف مازوت ســوزی در نیروگاه ها گفت: به دلیل کمبود گاز و کاهش ذخایر گازوئیل، 
چاره ای جز اعمال خاموشی منظم نداشــتیم. این تصمیم در راستای جلوگیری از تولید آلودگی 

و حفظ ذخایر سوخت مایع اتخاذ شد.

 معــاون پارلمانی رئیس جمهــور گفت: دولت چهاردهم اعطای 
مشــوق هایی را برای بهروری از معادن به خصوص در اســتان 
های محروم را در دســتور کار دارد. به گزارش ایســنا، شهرام 
دبیــری معــاون پارلمــانی رئیس جمهــور دوشــنبه ۵ آذر از 
هجدهمین نمایشــگاه بین المللی معدن، صنایع معدنی، ماشین 
آلات و تجهیــزات معدن، راهســازی و صنایع وابســته )ایران 
کان مایــن۲۰۲۴( در محل دائــمی نمایشــگاه های بین المللی 
تهــران بازدید کرد. معاون پارلمــانی رئیس جمهور  در جریان 
این بازدید از آخرین دســتاوردهای شرکت  های فعال در حوزه 
معدن و راهســازی بازدید کرده و با فعالان این صنایع گفت  و 
گو کرد. دبیری در گفت وگو با فعالان حوزه معدن ضمن تأکید 
بر نقش معــدن در اقتصاد ملی گفت: معــدن و صنایع معدنی 
نقــش بی بدیــلی در افزایش تولیــد ناخالص داخلی و رشــد 
اقتصادی دارد. معاون پارلمــانی رئیس جمهور همچنین افزود: 
توســعه معادن علاوه بر ایجاد فرصت های شغلی جایگاه مهمی 
در زنجیــره تأمیــن منابع مورد نیاز بسیــاری از صنایع دارد و 
در واقع مبــدأ تحرک در صنایع کشــور اســت. وی همچنین 
در گفت وگــویی صمیمانه با ســرمایه گذاران ایــن حوزه تاکید 
کــرد: دولت چهاردهــم اعطای مشــوق هایی را برای بهره وری 
از معادن به خصوص در اســتان های محروم را در دســتور کار 
دارد. این نمایشــگاه مهم ترین رویداد معدنی کشــور در سال 
جاری محســوب می  شود و تا روز سه شــنبه ۶ آذر ماه ادامه 

داشت. خواهد 

معاون برنامه ریزی و مقررات ســازمان توســعه تجارت ضمن اعلام این خبر که امکان ثبت سفارش مسافری آیفون از 
امروز )دوشــنبه ۵ آذر ماه( فراهم اســت، اعلام کرد که آن دست از افرادی که از ۱۷ آبان  تا امروز، به صورت مسافری، 
واردات آیفون داشته  و به گمرگ نیز اظهار کرده اند، می توانند با ورود به سامانه گمرک و پرداخت حقوق ورودی، آیفون 
خود را رجیستر  کنند. به گزارش ایسنا، طبق پاسخ مرتضی احمدی- به سوالات مطرح شده از سوی خبرنگاران، ضمن 
اعلام این خبر گفت: بر اســاس مصوبه ۱۷ آبان دولت واردات گوشی آیفون مجاز اعلام شــده و تعرفه آن هم براساس 
قانون بودجه و بر اساس آنچه در قانون پیش بینی شده است، اعمال خواهد شد. معاون برنامه ریزی و مقررات سازمان توسعه تجارت اظهار کرد: بر اساس آخرین 
تصمیم گیری ها و طبق هماهنگی های صورت گرفته با مرکز فاوای وزارت صمت، از امروز امکان ثبت تلفن مسافری وجود دارد و افرادی که از ۱۷ آبان تا امروز 
)دوشنبه/ پنجم آذر ماه( واردات آیفون به صورت مسافری داشته اند و به گمرگ نیز اظهار کرده اند، می توانند وارد سامانه گمرک شده، حقوق ورودی را پرداخت 

کنند و آیفون خود را رجیستر کنند. این استعلام همزمان از سامانه همتا نیز گرفته می شود و کار انجام خواهد شد.

ایسنا/خوزســتان مدیرعامل شــرکت توزیع نیروی برق خوزســتان از اجرای ۱۴ مگاپروژه برای کاهش ناترازی تولید و مصرف برق و در 
راستای جلوگیری از اوج بار تابستان ۱۴۰۴ خبر داد.علی خدری در گفت و گو با ایسنا اظهار کرد: پیرو ابلاغ ۱۴ مگاپروژه از سوی وزارت 
نیرو و توانیر برای تامین برق مطمئن و پایدار در تابستان ۱۴۰۴ شرکت توزیع نیروی برق خوزستان نیز برنامه ریزی لازم را در خصوص 
این ۱۴ مگاپروژه انجام داده و تعدادی از همکاران متخصص و مجرب را به عنوان مجری برای این مهم معرفی و منصوب کرده است تا 
با اجرای به موقع و دقیق همه آن ها، اوج بار ســال آینده با موفقیت ســپری شود.وی با بیان اینکه این پروژه ها به منظور عبور از ناترازی 
تولید و مصرف برای گذر از پیک بار تابســتان ۱۴۰۴ اســت، افزود: این ۱۴ مگاپروژه در بخش توزیع شــامل توسعه و رفع محدودیت از 

شــبکه های برق کشــور، هوشمندسازی شبکه و نصب کنتورهای هوشمند، مدیریت مصرف و بهینه سازی، توسعه تبادلات برون مرزی برق، جمع آوری مراکز غیرمجاز استخراج 
رمزارز و انشعاب های غیرمجاز، استفاده حداکثری از قابلیت های شبکه، جلب سرمایه گذاری در زمینه عرضه و تقاضای برق و تامین منابع مالی و پیگیری الزامات موردنیاز است.  
وی اضافه کرد: بخشی از این پروژه ها در بخش تولید اســت که شــامل احداث نیروگاه های حرارتی، انجام به موقع و کامل تعمیرات نیروگاه ها، ارتقا و رفع محدودیت واحدهای 
نیروگاهی موجود، احداث نیروگاه های تجدیدپذیر، استفاده از حداکثر تولید برق نیروگاه های صنایع و نفت، تامین سوخت نیروگاه های حرارتی و تولید کامل نیروگاه های برقابی 

است که شرکت برق منطقه ای متولی انجام این پروژه هاست.

معاون سازمان توسعه تجارت:

رجیستری آیفون از امروز آغاز شد
مدیرعامل شرکت توزیع نیروی برق استان:

14 مگاپروژه برای کاهش ناترازی برق در خوزستان اجرایی می شود

دبیری: دولت، اعطای مشــوق برای بهره برداری از معادن را در 
دارد کار  دستور 
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كشف 2000 سر قوچ موميايى شده كه به رامسس دوم فرعون 
مصر اهدا شــده اند سبب تعجب باستان شناسان شد چراكه اين 
موميايى ها هزار ســال بعد از مرگ فرعون به او اهدا شده اند. به 
گزارش خبرنگار ايلنا به نقل از لايوســاينس، محققان مجموعه 
عظيمى شــامل 2000  جمجمه و سر قوچ را كشف كرده اند كه 
احتمالاً به عنوان هديه به رامسس دوم، فرعون محبوب مصريان، 
قربانى شــده اند. البته اين امر حدود 1000 ســال بعد از مرگ 
رامسس انجام شده است.  سرهاى بريده شده در معبد رامسس 
دوم در آبيدوس، شهرى باســتانى در حدود 430 مايلى (692 
كيلومترى) جنوب قاهره كشف شد. اين معبد به افتخار رامسس 
دوم، كه بين 1279 قبل از ميلاد تا 1213 قبل از ميلاد سلطنت 
كرد، ساخته شــد. نمايندگان وزارت گردشگرى و آثار باستانى 
مصر اعلام كردند كه مجموعه جمجمه ها در يك انبار باستانى كه 
تاكنون كشف نشده بود در قسمت شمالى معبد پيدا شده است. 
برخى از ســر قوچ ها با باند پوشــانده و تا حدى حفظ شده بود، 
اما بيشــتر آن ها اكنون جمجمه هاى بدون گوشت هستند.  اين 
تيم همچنين بقاياى بز، سگ، گاو، آهو و يك شترمرغ را در اين 

محل پيدا كردند. به گفته نمايندگان وزارتخانه گردشگرى و آثار 
باســتانى مصر، تمام بقاياى اين حيوان احتمالاً مربوط به حدود 
1000 سال پس از حكومت رامسس دوم بر مصر است و احتمالاً 
به عنوان پيشكشــى براى پادشاه بسيار مورد احترام در زندگى 
پس از مرگ باقى مانده اســت.  رامسس دوم به دليل سلطنت 
غيرمعمول و طولانى 66ســاله خود و گسترش امپراتورى مصر 
باستان و همچنين حفظ اتحاد با همسايگان خود مشهور است. 
آثار هنرى كه فرعون را به تصوير مى كشند اغلب او را به عنوان 
يك پادشاه جنگجو بزرگ نشان مى دهند، احتمالاً به همين دليل 
است كه او تا مدت ها پس از مرگش مورد احترام بوده است.  اين 
تنها كشــف قابل توجه اخير نيســت كه با رامسس دوم مرتبط 
است. در سال 2019، ابوالهول عظيم 13 تنى كه رامسس دوم را 
به تصوير مى كشد، پس از بيش از يك قرن مخفى شدن، اولين 
نمايش عمومى خود را داشــت. در ســال 2021 نيز يك مقبره 
اســتادانه متعلق به يكى از عالى ترين مقامات فرعون در سقاره 
كشف شــد و در ژانويه، نيز باستان شناســان موفق به بازسازى 
چهره رامســس دوم شدند كه نشان مى دهد پادشاه باستانى در 

دوران اوج خود چه شكلى بوده است.

كشف 2 هزار سر قوچ 
موميايى شده

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری
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انسانيت جاده اى به سوى خدا

دايهاتسو تانتو
دايهاتسو تانتو (Daihatsu Tanto) خودرويى است كه از سال 2003 تا كنون در توكيو توليد شده است. اين خودرو در كلاس خودرو 
كى قرار گرفته، طراحى آن خودروهاى موتور جلو - محور جلو و خودرو چهار چرخ محرك بوده طول آن در حالت طبيعى 3٬395 
ميليمتر (133٫7 اينچ) است. موتور آن 659 سى سى و سيستم جعبه دنده خودكار دارد. اين خودرو در سال 2003 در نمايشگاه 
خودروى توكيو به عنوان خودرويى بر اساس سبك بدنه «بلند» Move معرفى شد و پس از آن در ژوئيه 2005 تانتو كاستوم عرضه 
شد. نام «تانتو» از كلمه ايتاليايى «خيلى» گرفته شده است . دايهاتسو تانتو (Daihatsu Tanto) خودرويى است كه از سال 2003 
تا كنون در توكيو توليد شده است. اين خودرو در كلاس خودرو كى قرار گرفته، طراحى آن خودروهاى موتور جلو - محور جلو و 
خودرو چهار چرخ محرك بوده طول آن در حالت طبيعى 3٬395 ميليمتر (133٫7 اينچ) است. موتور آن 659 سى سى و سيستم 
جعبه دنده خودكار دارد. اين خودرو در سال 2003 در نمايشگاه خودروى توكيو به عنوان خودرويى بر اساس سبك بدنه «بلند» 

Move معرفى شد و پس از آن در ژوئيه 2005 تانتو كاستوم عرضه شد. نام «تانتو» از كلمه ايتاليايى «خيلى» گرفته شده است[

طارمى - راموس/ نبرد تيراندازان نخبه
روزنامه ركورد ديدار بنفيكا - پورتو را جدال حســاس مهدى طارمى برابر گونچالو راموس دانســت. به گزارش ايسنا و به نقل از 
ركورد، دو تيم بنفيكا و پورتو در حساس ترين بازى ليگ پرتغال اين هفته به مصاف هم خواهند رفت. بنفيكا كه در ليگ قهرمانان 
نيز حضور دارد و توانسته است بروژ بلژيك را حذف كند و راهى يك چهارم نهايى شود با 10 امتياز بيشتر نسبت به حريفش در 
صدر جدول قرار دارد و پورتو اگر قصد قهرمانى دارد بايد اين ديدار را ببرد تا اختلاف را كم كند. نشريه ركورد اين ديدار را تقابل 
مهدى طارمى، مهاجم تيم ملى فوتبال ايران، و گونچالو راموس، مهاجم تيم ملى فوتبال پرتغال، دانســت و از اين دو بازيكن به 
عنوان دو گلزن نخبه ياد كرد. گونچالو راموس در اين فصل با 17 گل زده در كنار هم تيمى خود ژوآئو در صدر جدول گلزنان ليگ 
قرار دارد و مهدى طارمى با 13 گل زده در تعقيب اين دو است. راموس در 38 بازى خود در اين فصل 25 گل به ثمر رسانده و 
در طرف ديگر طارمى در 41 بازى 22 گل زده است. در واقع مهدى طارمى با 22 گل در تمامى رقابت ها بهترين گلزن اين فصل 
پورتو است. مهاجم ايرانى آخرين بار در ديدار با استوريل گلزنى كرد و از آن بازى تاكنون نتوانسته است در امر گلزنى موفق باشد.
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پیشنھاد

چھره روز

كتاب شغل پدر
كتاب شــغل پدر با داســتانى خيره كننــده و اعجاب آور 
خودش خواننده را ميخكــوب مى كند. اين رمان قابليت 
اين را دارد كه شما را در جايتان براى ساعت ها نگاه دارد 
و نفس را در سينه تان حبس كند. تجربه خواندنِ كتاب 
شغل پدر مثل فشار دادن آرامِ پونزى توى دستتان است! 
همينقدر دردناك، همينقدر آگاهانه. تلفيق هنرمندانه درد 
و آگاهى، معجونى از ترســى هشيارانه به مخاطب عرضه 
كــرده كه توانِ زمين گذاشــتن كتــاب را از او مى گيرد. 
داستان كتاب به ظاهر ســاده، اما با پيچيدگى هاى ژرف 
روانشناسانه، داستانِ زندگى اميل شولان است، پسرى كه 
در سرتاسر داستان، به اعتبار نام پدرش شناخته مى شود، 
اما نــه از آن رو كه پدرش جاه و مقامى دارد بلكه او مرد 
فرانســوى گمنامى بيش نيست و همين گمنامى او، مايه 
عذاب و دردسر اين خانواده كوچك است. پدر اميل مردى همه كاره و در واقع هيچ كاره است، او ادعا مى كند 
كشيش، چترباز، مامور مخفى و دروازه بان و� است اما تا صفحه پايانى كتاب و پيش از آخرين غافلگيرى 
هم مشــخص نمى شود كه هويت واقعى او چيســت. از لحاظ روانشناسى او مردى مبتلا به پارانويا است، 
مردى كه حتى نمى تواند به خانواده اش اعتماد كند، خود را درگير جريانات آنارشيســتى مى كند و تنها 
فكرش كشتن ژنرال دوگل است. از سويى اميل كه در روياهاى كودكى خود غوطه ور است، خود را مواجه 
با پدرى مبتلا به پارانويا و هيسترى، درگير اختلالات شديد هذيانى و به شدت سختگير مى يابد. آنچه پدر 
اميل به دنياى كوچك و معصوم او وارد مى كند تجاوزى بى رحمانه به ســاحت مقدس كودكى است؛ چرا 
كه كودك ده ســاله را اجيرِ ارزوها و اميالِ سياســى خود مى كند. اين از آن رو مشكل آفرين است كه قوه 
تشــخيص يك كودك به حدى نيست كه بداند اين دنياى او نيست، نه آن دنيايى كه بتواند در آن تفوق 
كسب كند و آرزوهايش را جامه عمل بپوشاند. اينجاست كه اميل دنيايش را با مدادرنگى خاكسترى پدر 

رنگ آميزى مى كند و به همه چيز رنگ و بويى جنايى و كارآگاهى مى بخشد:

عباس اخوين
عباس اخوين شاگرد على  آقا حســيني بوده و از سال 1358 
فعاليت هنرى برجســته اى دارد. ايشان در سال 1371 مركز 
كتابت و تعليم ايران را تأسيس كردند و از آثار ايشان ميتوان 
به گنجينهٔ معرفت، رها، پويه، التفاضل، ارث، عجايب الحكايات، 
نرم افزار نســتعليق كلك، دفتر اول مثنــوى معنوي، گزيدهٔ 
ســخنان خواجه عبدا… انصاري، بحر عشق، پيام غدير، ديوان 
حافظ و … اشــاره كرد. وى در طــول فعاليت حرفه اى خود 
شاگردان بسيارى را آموزش داده كه از نام آوران خط نستعليق 
و اســاتيد بنام در اين وادى مى باشند. همچنين استاد اخوين 
در سال 1389 به عنوان چهرهٔ ماندگار در رشتهٔ خوشنويسى 
معرفى گرديــد. عباس اخويــن چهره مانــدگار، هنرمند و 
خوشنويس صاحب نام معاصر اســت. وى كتاب ها، تابلوها و 
آثار بسيارى را به زيبايى، دقت و ظرافت نگاشته است. عباس 
اخوين از سال 1359 با كسب درجهٔ استادى از انجمن خوشنويسان ايران تا به امروز در كسوت استادى به تعليم و 
تعلم دوستداران خط نستعليق پرداخته و از او كتاب ها و آثار متعددى به چاپ رسيده است. وى در نمايشگاه هاى 
مختلف گروهى و انفرادى در ايران و خارج از كشــور شركت داشته است. عباس اخوين در سال 1316 در مشهد 
چشم به جهان گشود، از همان ابتدا به هنر خوشنويسى علاقه فراوانى داشت و در دوران تحصيل با شور و اشتياقى 
فراوان به تمرين و نوشــتن خط مى پرداخت؛ به گونه اى كه اين اســتعداد ذاتى وى را از ديگران متمايز كرد. در 
سال چهارم دبيرستان به همراه خانواده به تهران مهاجرت كرده و بعد از اتمام تحصيلات در دبيرستان، در رشتهٔ 
شيمى دانشگاه پذيرفته شد و به ادامه تحصيل پرداخت.او با علاقه اى وافر و بدون داشتن استاد به نوشتن خط مى 
پرداخت. بعد از اتمام تحصيلات، نزد على آقاحسينى كه خود از شاگردان عماد الكتاب بود، تعليم خط نستعليق 
گرفت. اخوين بعد از گذشــت دو سال اســتفاده از محضر اين استاد، خوشنويسى را به حد كمال فرا گرفته و به 
خطوط اساتيدى چون عماد الكتاب، كلهر و به ويژه مير عماد حسنى علاقه مند شد و به مشق نظرى و قلمى از 

روى خطوط اين اساتيد پرداخت. 

فرھنگ

محققان دريافته اند كه هوش مصنوعى در ارزيابى و 
تشخيص عملكرد قلب با بررسى اكوكارديوگرافى در 
مقايسه با ارزيابى هاى انجام شده توسط متخصص 
ســونوگرافى، عملكرد بهترى دارد. به گزارش ايسنا 
و به نقل از ســاينس ديلى،   به گفته محققان مركز 
پزشكى سيدرز-سايناى (Cedars-Sinai) و تحقيقات 
آنها كه در مجله ى معتبر نيچر منتشــر شده است، 
هوش مصنوعى در ارزيابى و تشخيص عملكرد قلب 
در مقايسه با ارزيابى هاى اكوكارديوگرافى انجام شده 
توسط متخصصان سونوگرافى بهتر عمل مى كند. اين 
يافته ها بر اساس اولين كارآزمايى بالينى تصادفى از 
عملكرد هوش مصنوعى در بررسى قلب و عروق به 
دست آمده است كه توسط محققان موسسه قلب اسميت (Smidt) و بخش هوش مصنوعى در 
مركز پزشكى سيدرز-سايناى رهبرى مى شود. ديويد اويانگ (David Ouyang)، متخصص قلب 
و محقق اصلى كارآزمايى بالينى و نويسنده ارشد اين مطالعه، مى گويد: اين كارآزمايى شواهد 
دقيقى ارائه مى دهد كه استفاده از هوش مصنوعى به روشى جديد مى تواند كيفيت و اثربخشى 
تصويربردارى اكوكارديوگرافى را براى بسيارى از بيماران بهبود بخشد. محققان مطمئن هستند 
كه اين فناورى زمانى كه در سراســر نظام بالينى در سيدرز-سايناى و نظام هاى بهداشتى در 
سراســر كشور به كار گرفته شــود، مفيد خواهد بود. در سال 2020، محققان موسسه ى قلب 
اسميت و دانشگاه استنفورد يكى از اولين فناورى هاى هوش مصنوعى را براى ارزيابى عملكرد 

قلب، توسعه دادند. تحقيقات آنها نيز در مجله ى  نيچر منتشر شد.

آيا هوش مصنوعى در ارزيابى سلامت قلب بهتر عمل مى كند؟
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رقابت هاى كشتى آزاد المپيك پاريس در شرايطى به پايان رسيد كه تيم هاى ايران و آمريكا به عنوان 2 قدرت برتر كشتى جهان در غياب روسيه نتوانستند 
به مدال طلا برسند.به گزارش ايسنا، رقابت هاى كشتى آزاد المپيك 2024 پاريس در شرايطى به پايان رسيد كه كشتى آزاد ايران از رسيدن به مدال طلا 
بازماند و با 3 مدال نقره رحمان عموزاد، حسن يزدانى و اميرحسين زاع ور يك برنز اميرعلى آذرپيرا به كار خود در اين رقابت ها پايان داد. ژاپن همچون كشتى 
فرنگى با كسب 2 مدال طلا در 2 وزن نخست بيشترين مدال طلا را از آن خود كرد و تيم هاى ازبكستان، بلغارستان، بحرين و گرجستان نيز هر كدام به يك 
مدال طلا رسيدند. در شرايطى كه روسيه غايب بزرگ رقابت هاى كشتى آزاد المپيك پاريس بود، تيم هاى ايران و آمريكا به عنوان 2 قدرت اصلى كشتى 

جهان نتوانستندصاحب مدال طلا شوند.

قهرمانى ژاپن در كشتى آزاد المپيک

ورزشی
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قائم مقام بنياد ملى نخبگان گفت: در نامه اى به شوراى پول و اعتبار 
پيشــنهاد دادم مبلغ وام وديعه مســكن به يك ميليارد تومان و وام 
خريد مســكن نيز به 3 ميليارد تومان افزايش يابد.سيد سلمان سيد 
افقهى در گفت وگو با خبرنگار مهر، درباره آخرين وضعيت وام خريد 
و وديعه مســكن نخبگان اظهار كرد: در حال حاضر وام خريد مسكن 
نخبگان يك ميليارد تومان و وام وديعه مســكن 300 ميليون تومان 
است اما با توجه به اينكه در شرايط حال حاضر كسى نمى تواند با يك 
ميليارد تومان خانه بخرد، در نامه اى به شوراى پول و اعتبار پيشنهاد 
دادم مبلغ وام وديعه مسكن به يك ميليارد تومان و وام خريد مسكن 
نيز به 3 ميليارد تومــان افزايش يابد.قائم مقام بنياد ملى نخبگان با 
اشــاره به اينكه سال گذشته در هيأت امناى بنياد ملى نخبگان تهيه 
1000 واحد مسكونى براى نخبگان مصوب شد، افزود: تأمين اعتبار 
اين طرح به سازمان برنامه موكول شده اما اين سازمان متأسفانه على 
رغم پيگيرى هايى كه انجام شــده، هنوز هيچ اعتبارى را به اين كار 
اختصاص نداده اســت.بيمه تكميلى نخبگان در راه اســت قائم مقام 
بنياد ملى نخبگان از طــرح جديد بنياد براى بيمه تكميلى نخبگان 
هزار نفر از نخبگان خبر داد و گفت: يكى از برنامه هايى كه در دستور 
كار بنياد ملى نخبگان قرار دارد بحث بيمه تكميلى اين عزيزان است 
كه پيشنهاد دادم بالاترين تعهدات بيمه اى براى نخبگان در نظر گرفته 
شــود كه براى هر فرد تقريباً در ماه يك ميليون و 200 هزار تومان 

و در سال براى هزار نفر، 12 هزار ميليارد تومان بايد پرداخت كنيم.
بيمه هزار نخبه با بالاترين تعهدات بيمه اى قطعى شد وى ادامه داد: 
البته به من گفته شد تعهدات بيمه اى كم شود تا افراد بيشترى تحت 
پوشش بيمه قرار بگيرند كه بنده پاسخ دادم يا كسى را بيمه نمى كنيم 
يا اگر اين كار را انجام مى دهيم، بايد بهترين شــرايط را فراهم كنيم. 
در حــال حاضر بيمه تكميلى براى هزار نفر از نخبگان قطعى شــده 
ولى اجراى چنين طرح هايى به تأمين اعتبار گره خورده است. بودجه 
1402 بنياد تنها 25 درصد محقق شــده است!ســيد افقهى با بيان 
اينكه بودجه بنياد در سال 1402 تاكنون تنها 25 درصد محقق شده 
و اين موضوع باعث شــده كه در برنامه ها و حمايت هايمان با مشكل 
مواجه شــويم، تصريح كرد: ما تحت فشار هستيم و از دوستان بارها 
هم پيگيرى كرديم.وى ادامه داد: با توجه به اينكه رئيس بنياد، معاون 
علمى رئيس جمهور است، متأسفانه اين دركِ اشتباه وجود دارد كه 
ســازمان برنامه وقتى بودجه اى را براى معاونت لحاظ مى كند، عنوان 
مى كند كه بودجه بنياد هم در دل آن قرار گرفته در حالى كه رئيس 
بنياد با حفظ سمت، معاون علمى رئيس جمهور است.اولويت سازمان 
برنامه و بودجه نخبگان نيست قائم مقام بنياد ملى نخبگان بيان كرد: 
بارها اين را گفته ايم كه دولتى كه مى خواهد چند ميليون مســكن 
بســازد براى هزار مسكن نخبگان نبايد دچار مشكل باشد و البته هم 
نيســت، ولى مساله اين اســت كه اولويت عزيزان در سازمان برنامه 
و بودجه نخبگان نيســت. وقتى بودجه بنياد تنها 25 درصد محقق 
شــده و از طرفى طرح مسكن نخبگان محقق نشده و طرح جذب در 
دستگاه هاى اجرايى به دليل عدم تأمين اعتبار در برخى جاها مشكل 
اعتبار دارد، برداشت ما اين است كه نخبگان در اولويت قرار ندارند و 
طرح هاى مربوط به آنها اجرايى نمى شود. شعار نخبه پرورى مى دهيم 
امــا در عمل هيــچ كارى انجام نمى دهيم وى افــزود: مرتباً از نخبه 
پــرورى، نخبه گزينى و نخبه گمارى صحبت مى كنيم اما هيچ اتفاق 
خاصى در عمل براى آنها رقم نمى خورد. در حال حاضر براى پيشبرد 
برنامه هاى جارى بنياد با اعتبارات موجود، با مشكل مواجه هستيم و 
وضعيت نامطلوبى داريم. در صورتى كه نسبت فايده به هزينه در حوزه 
نخبگان به شدت بالا اســت ولى ما اين را در نظر نمى گيريم و بنده 

معتقدم متأسفانه تقسيم درست بودجه اتفاق نميفتد.

پيشنهاد افزايش وام 
خريد مسکن نخبگان به 

۳ ميليارد

گنجينه

ورزشی

تخت گاز

از ھر دری خبری

@sobheqtesad @sobheqtesad sobhe-qtesad

تھران !!

آيا نسخه جاده ای هايپركار لمان پژو ۹X8 ساخته خواهد شد؟
يكى از خبرســازترين خودروهاى چند سال اخير مســابقات لمان را مى توان پژو 9X8 دانست. از همان زمان معرفى اين خودرو 
شايعاتى درباره احتمال توليد نسخه جاده اى وجود داشت و حالا رئيس پژو به سؤالات دراين باره پاسخ داده است.زمانى كه قوانين 
جديد مسابقات لمان براى اولين بار منتشر شد ابهاماتى درباره الزامى بودن يا نبودن توليد نسخه جاده اى از مدل هاى حاضر در 
پيســت به وجود آمد. همين امر باعث ايجاد شــايعاتى درباره توليد نسخه جاده اى از هايپركار پژو 9X8 شد اما چنين چيزى رخ 
نداد. البته به طور خلاصه بايد گفت طبق قوانين مسابقات لمان توليد نسخه جاده اى از مدل هاى مسابقه اى الزامى نيست هرچند 

به نظر مى رسد روزنه اميدى براى توليد 9X8 با پلاك شخصى وجود داشته باشد.

گريزمان و كاسيميرو در راه پيوستن به رونالدو؟
دو بازيكن بزرگ فوتبال اروپا با النصر به توافق دست پيدا كردند و راهى اين تيم عربستانى خواهند شد.به گزارش ايسنا، على الحربى، 
خبرنگار عربستانى اعلام كرد باشگاه النصر با آنتوان گريزمان، بهترين گلزنان تاريخ باشگاه اتلتيكومادريد، و كاسيميرو، هافبك برزيلى 
منچستريونايتد، به توافق دست پيدا كرده است و اين دو بازيكن در تابستان پيش رو پيراهن النصر را بر تن خواهند كرد.اين خبرنگار 
عربستانى مدعى شد كه هم گريزمان و هم كاسيميرو موافقت خود را براى حضور در النصر اعلام كرده اند و توافقات نهايى صورت گرفته 
است.النصر در فصل جارى با درخشش كريستيانو رونالدو عملكرد بسيار خوبى از خود نشان داده است و هم در رقابت هاى ليگ عربستان 

و هم در ليگ قهرمانان آسيا از مدعيان اصلى قهرمانى است.

پیشنھاد

چھره روز

كتاب ظلمات سپيد
كتاب ظلمات سپيد روايت سفرهاى اكتشافى و ماجراجويى هاى 
باورنكردنــى هنــرى ورزلــى (henry worsley) در قطب جنوب 
(جنوبگان) به روايت ديويد گرن اســت. روايت مبارزه و تلاشــى 
جسمى و روحى كه گاه فراتر از توان بشر است. وسعت بى پايانى 
را تصور كنيد كه در آن نور خيره كننده ى منعكس شده از سطح 
برف چشــمانتان را مى زند. با هربار تنفس ســوز سرماى منفى 
هشــتاد درجه را به شــش ها وارد مى كنيد و پيشروى با وجود 
بادى كه هرلحظه شــما را به عقب مى راند ســخت و ســخت تر 
مى شــود. وزن ســورتمه و وســايلى كه به همراه داريد چيزى 
حدود 150 كيلوگرم است و آن ها را با يك  طناب به دور كمرتان 
بسته ايد. كمى كه پيش مى رويد تنها چشم انداز پيش رو چوب هاى 
اسكى تان است و  حالا بايد شروع كنيد به بالا رفتن از يك شيب 
بسيار تند ولى انگشتان دست و پايتان را حس نمى كنيد. خسته 
و نااميديد ولى ذهنتان به شــما نهيب مى زند كمى ديگر پيش برويد چون براى رســيدن به قطب جنوب بايد روزانه 
حدود 13 كيلومتر در برف و بوران پيشــروى كنيد. اين بخشــى از شرح مصايب سفرهاى جذاب و اعجاب انگيز هنرى 
ورزلى، اكتشاف گر بزرگ قطب جنوب در كتاب ظلمات سپيد بود. هنرى كه سابقه ى حضور در ارتش و تمرينات سخت 
و طاقت فرســا را داشت، تصميم گرفت تا به تبعيت از اسطوره ى مجسم خود، ارنست شكلتون سفر اكتشافى بزرگى را 
ترتيب دهد. ارنست شكلتون كه هنوز هم از او به عنوان مديرى مدبر ياد مى كنند و در حوزه هاى مديريت و برنامه ريزى 
الگوى بســيار موفقى است، در سال 1908 برنامه ى اكتشاف نمرود را برنامه ريزى كرد و به همراه گروهش عازم قطب 
جنوب شد. او  در حالى كه تنها 170 كيلومتر با مقصد فاصله داشت به دليل كمبود منابع غذايى و در خطر بودن جان 
افراد گروهش تصميمى جســورانه گرفت و از راه آمده بازگشت. اين شرح تلاش ناكام شكلتون و تصميم شجاعانه اش، 
هنرى جوان را كه هنوز در مدرســه تحصيل مى كرد و از طريق كتاب خاطرات سفر اكتشافى شكلتون با او آشنا شده 

بود، سخت تحت تاثير قرار داد.

آدام سندلر
آدام ســندلر يكى از پردرآمدترين بازيگران هاليوود 
است. او كارنامه ى ســينمايى پربارى دارد، با اينكه 
بيشتر اوقات نقش يك مرد نسبتاً ديوانه اما مهربان 
را بازى كرده اســت. برخى شــايد فيلــم هاى او را 
كمدى هايى احمقانه بدانند، اما تماشاگران كماكان 
او را دوســت دارند. آدام در بروكلين، نيويورك در 9 
ســپتامبر سال 1966 زاده شــد، مادرش يك معلم 
مدرســه مهد كودك، و پدر او استنلى سندلر، يك 
مهندس برق بود، خانواده وى يهودى هســتند و از 
مهاجران يهودى روســى تبارند. او پس از نقل مكان 
در سن 6 سالگى در منچســتر، نيوهمپشاير بزرگ 
شد، وى در دبيرستان مركزى منچستر تحصيل كرد. 
سندلر از دانشگاه نيويورك، مدرسه هنر تيش در سال 
1988 فارغ التحصيل شد. سندلر پس از حضور موفق 
در يك برنامه زنده تلويزيونى به نام saturday night live در چندين فيلم هاليوودى حضورى موفق داشــت 
به طورى كه مجموع اين فيلم ها فروشــى در حدود 2 ميليارد دلار آمريكا داشــت.[2برخى از آثار معروف 
سندلر عبارتند از:آقاى ديدز (2002)، پنجاه قرار اول (2004)، كليك (2006) و تو حريف زوهان نمى شى 
(2008)، قصه هاى وقت خواب (2008)؛ و هچنين فيلم پيكســل ها، پينه دوز، مخلوط اشاره كرد. كمدين، 
خواننده، فيلم نامه نويس و تهيه كننده آمريكايى است. او از سال 1990 تا 1995، قبل از بازى در فيلم هاى 
هاليوودى، يكى از بازيگران سريال Saturday Night Live بود كه مجموعاً بيش از 4 ميليارد دلار در گيشه به 
دست آورد. او در سال 2022 دارايى خالص تخمينى 480 ميليون دلارى داشت و قراردادى براى سه فيلم 

ديگر با نتفليكس به ارزش بيش از 350 ميليون دلار امضا كرد.[1[

فرھنگ

نماينــدگان مجلس از محل منابع حاصل از عوارض صادراتى 
كليــه مواد و محصولات معدنى، اعتبــارات لازم براى اجراى 
قانون جهش توليد دانش بنيان را پيش بينى كردند. به گزارش 
خبرنگار مهر، نمايندگان مجلس شــوراى اسلامى در جلسه 
نوبت صبح امروز (سه شــنبه ســوم بهمن مــاه) و در جريان 
رســيدگى به گزارش كميســيون تلفيق لايحه بودجه سال 
1403 در بخــش درآمدى، با بندهاى الحاقى 2 و 3 تبصره 6 
اين لايحه موافقت كردند. بند الحاقى 2- وزارت امور اقتصاد و 
دارايى مكلف است نسبت به واريز كليه منابع حاصل از عوارض 
صادراتى كليه مواد و محصولات معدنى صنايع معدنى، فلزى و 
غير فلزى، محصولات نفتى، گازى و پتروشيمى به صورت خام 
و نيمه خام به رديف درآمدى شــماره 110520 ماليات موضوع بند (ز) تبصره 6 قانون بودجه سال 1402 كل 
كشــور به رديف درآمدى شماره 110518 و حقوق ورودى ماشين آلات، تجهيزات و قطعات توليدى، صنعتى، 
معدنى و كشــاورزى به رديف درآمدى شماره 110418 جدول شماره پنج اين قانون اقدام نمايد.ميزان قطعى 
عوارض صادراتى و فهرست كالاهاى مشمول ظرف 2 ماه پس از ابلاغ اين قانون به تصويب هيأت وزيران مى رسد. 
كليه منابع حاصله جهت اجراى قانون جهش توليد دانش بنيان به معاونت علمى و فناورى و اقتصاد دانش بنيان 
رياست جمهورى اختصاص مى يابد به نحوى كه معادل 50 درصد از آن صرف افزايش صندوق نوآورى و شكوفايى 
شــود تا زمان تصويب فهرست كالاهاى مشمول اين بند، فهرست تصويب نامه هيأت وزيران، موضوع بند (ص) 
تبصره 6 قانون بودجه 1401 مبناى اجراى اين بند مى باشد.سازمان برنامه و بودجه كشور مكلف است تخصيص 
رديف هزينه اى بند را هر ماه به صورت يك دوازدهم صادر نمايد. دبيرخانه شوراى راهبردى فناورى ها و توليدات 

دانش بنيان موظف است گزارش عملكرد اين بند را هر 6 ماه يك بار در اختيار مجلس قرار دهد. 

منابع مالى برای اجرای »قانون جهش توليد 
دانش بنيان« تعيين شد

    سال بيستم    شماره  5466

چهار شنبه 7 آذر 1403   25 جمادی الاول 1446  27  نوامبر 2024

4
    سال بیستم    شماره  5552

پیروزی النصر با درخشش کریستیانو رونالدو
گزارش  به  شود.  بعد  دور  راهی  مقتدرانه  تا  کرد  پیدا  دست  پیروزی  به  الغرافه  برابر  آسیا  نخبگان  لیگ  پنجم  هفته  در  النصر 
کریستیانو  درخشش  با  بازی  این  در  النصر  بود.  الغرافه  مهمان  قطر  در  آسیا  نخبگان  لیگ  پنجم  هفته  در  النصر  ایسنا، 
مقتدرانه  امتیاز   ۱۵ با  تا  رسید  پیروزی  به  یک  بر  سه  نتیجه  با  بازی  این  در  النصر  کرد.  پیدا  دست  پیروزی  به  رونالدو 
النصر  گل  دیگر  آنجلو  رساند.  ثمر  به  گل  دو  که  بود  بازی  این  در  النصر  ستاره  رونالدو  کریستیانو  کند.  صعود  بعد  دور  به 
کردند قطعی  آسیا  نخبگان  لیگ  بعد  دور  به  را  خود  صعود  امتیاز   ۱۵ با  عربستان  نماینده  دو  الاهلی  و  النصر  رساند.  ثمر  به  را 

ورزشی


